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Če ocenjujem o gospodarske 
razm ere in  naše poslovanje v 
p retek lem  letu, lahko nesporno  
ugotavljam o, da so spričo ne
ugodnega ekonom skega položa
ja, v ka terem  se že neka j časa 
nahaja naša družba in spričo 
pom em bnih  odločitev in  spre
m em b, k i sm o jih  sprejeli in iz
vedli m ed  letom , obstajale iz
jem ne okoliščine za angažirano 
in  boljše delo. Poudariti mora
mo, da so bile naloge, s katerim i 
smo stopili v  leto 1982 velike in  
številne in  da so ko t take že v  
naprej nakazovale, da bo potre
ben za n jihovo  realizacijo na
por, nadpovprečno angažiranje 
in  velika  m era posluha za sprot
no prilagajanje dokaj sprem i
njajočim  se situacijam , da bo 
potreben napor slehernega za
poslenega v  DO, če bi želeli u s
peti.

Sedaj po zaključeni razpravi 
v  strokovn ih  skupinah v  samo
upravnih  in  političnih sredinah  
in  po zaključen i obravnavi po
slovanja v  p reteklem  letu na  
zborih delavcev, smo se znašli v  
situaciji, ko smo zadovoljni z  
doseženim . Sedaj ko so nam  re
zu lta ti dobro poznani, ko smo  
se srečali s poročili polnim i ne
p rije tn ih  dejstev, k i so bila pod
laga za razpravo, in  ko smo pol
no obrem enjeni s težko situacijo  
že kar na začetku  letošnjega le
ta, lahko ugotavljam o, da gre

ob surovi stvarnosti in  neka te
rih ključnih  nalog, k i stoje pred  
celotno našo skupnostjo , za iz
jem no težko obdobje zdravitve, 
odpovedovanja in  zm anjševa
nja  porabe, k i  ga ne bo možno  
preseči čez noč, in  v  katerega  
se bomo m orali nadvse kon
struk tivno  vk lju č iti, če bomo 
želeli vzdrža ti in uspeti.

Nič m anj kot za vse ostale 
sub jek te  v naši družb i veljajo  
tu d i za nas ugotovitve , k i  se na
našajo na produktivnost, dose
ženo izvozno proizvodnjo  itd. To 
nam  dokazujejo tu d i naši kazal
ci uspešnosti poslovanja, k i niso 
razveseljivi, to nam  dokazuje  
tud i naša struktura  proizvodnje  
in  delitve. V sekakor so bili do
seženi p rem ik i na posam eznih  
področjih, ki so tu d i plod priza
devnega dela, vendar uspehi 
zbledijo ob to likšnih  problem ih.

Značilnost, m im o katere sko
raj ne m orem o, je  ta, da so nas 
tu d i tokrat razprave pogosto za
nesle, da bomo zelo kritično, 
včasih pa tu d i kritizersko  oce
n jeva li razm ere izven  našega 
okolja, prem alo kritično pa teh 
tali razm ere v lastnem  okolju, 
v  ka terem  im am o z  angažira
n im  delom  lahko na jveč ji vpliv. 
Pokazalo se je  namreč, da se ne 
zavedam o dovolj razvade, da 
svoje slabosti, ležernosti, pa tu 
d i sub jek tivne  in parcialne inte-
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rese opravičujem o h itrim  pripi
sovanjem  slabosti sistem u, pre
den smo karkoli storili organizi
rano in  aktivno , da bi se ta si
stem  ali dogovor pokazal v svo
j i  avten tičn i obliki.

K ljub  tem  težk im  in samo
kritičn im  ugo tovitvam  vendarle

ne gre izgubljati vere v prihod
nost. Če smo spoznali napake in 
sm o pripravljeni storiti vse, da 
se stanje izboljša, po tem  je to 
pom em ben garant, da se bodo 
stvari obrnile na bolje in  da bo 
to sprem em ba, k i bo posledica 
zavestnega vp livanja  na dogaja

nje. V  naših opredelitvah na
daljnjega razvoja, v  naši 
oprem ljenosti, v  znanju  in  tra
diciji pa so tiste  opore, k i so do
vo lj močne, da bo naš skupni 
nastop uspešnejši ko t doslej.

Gvido M elink

Okrogla miza
Strokovni pogledi na možnosti Verige

Že v  pretekli številki Verige smo nakazali, da bo za razvoj 
delavne organizacije zanimivo ponovno pogledati še z nekaterih  
strokovnih vidikov, čeprav možnosti okrogle mize ne dopuščajo 
poglobljenih in preciznih ugotovitev. Razgovor bo zato lahko le 
dopolnitev že doslej objavljenih člankov v zvezi s tem. Iztočnica za 
razgovor bi bile lahko ugotovitve, želje in pogledi, izraženi od 
poslovodnih in družbenopolitičnih delavcev, ki bodo izvajalci 
takih ali drugačnih odločitev glede razvoja tovarne.

Za okroglo mizo smo porabili vodjo tehničnega sektorja tov. 
Melinka, vodjo komercialnega sektorja tov. Marzidovška, organi
zatorja tov. Jankoviča, poznavalca cen tov. Pejiča, vodjo EOS tov. 
Alibegoviča, vodja razvojne službe tov. Legata in vodjo ROES 
tov. Faladoreja.

Razgovore sta vodila urednika.

Uredništvo :
Kaj v  sedanjem programu 

in  dejavnosti Verige ocenjujete 
kot preživeto, kaj perspektivno 
in na kakšen način menite, da 
bi tisto, kar je perspektivno, 
pospešili?

Legat:
Ce začnem  s konkretn im  n a 

števanjem , lahko med prežive
te  uvrstim o  naslednje izdelke: 
žeblje, n avadne  in  kovane veri
ge, sk ra tk a  vse izdelke, ki so iz 
navadnega, nepom irjenega je 
kla. S tem i izdelki tu d i nismo 
konkurenčn i, z druge stran i za
n je  n im am o surovinske baze. 
N aslednja k rite rija  preživetosti 
sta  teh n ičn a  oprem ljenost in 
zm ožnosti p lasm aja na trgu. V 
Jugoslav iji je  npr. 23 tovarn  
vijakov, ki im ajo surovinsko

bazo v Zenici, zato v  to po
dročje za nas v lagan ja  niso niti 
zanim iva, n iti perspektivna. K er 
je  tehnična oprem ljenost V ija- 
karne  stara , je p ri zah tevnej
ših izdelkih prisotno stalno im 
proviziranje in  zaradi tega d ra 
ga proizvodnja. T udi p ri veri
gah se nam  pojav lja  k o n k u ren 
ca, vendar ocenjujem o, da smo 
p ri te j proizvodnji še vedno v 
tehnološki prednosti. N avadne 
verige uvrščam o m ed preživete 
tud i zato, k e r so po trebe  trg a  
vedno bolj usm erjene  v  verige 
odporne na obrabo in  prišel je 
čas, da se tud i v Jugoslav iji za
čne proizvodnja ta k šn ih  verig. 
Problem  pa se po jav lja , k er za
rad i stro jnega p ark a , ki je  po 
večini p rim eren  za izdelavo na
vadn ih  verig , na n jem  pa dela
mo tud i zah tevnejše verige, na

redim o veliko izm eta, k a r  p r o  
izvodnjo draži. Tudi v  Kovač
nici je  zarad i neprim ernega 
stro jnega parka  proizvodnja 
odkovkov preživeta.

Ugotovimo lahko, da tako 
širokega spek tra  izdelkov ne 
m orem o več obdržati, saj so 
razvojna in  investicijska sred
stva p rem ajhna  za aktualizaci
jo  vse stro jne  opreme.

Uredništvo:
Neakumulativnosl proizvod

nje torej ne izhaja iz trga, pač 
pa iz razmer v delovni organi
zaciji?

Legat :
Poleg oprem e je  vse bolj 

p roblem atična tud i m otiv ira
nost in  in iciativnost kadrov. 
U gotavljam , da im ajo strokov
ni kadri prem alo znanja  in vo
lje, da si znan je  pridobijo.

M elink :
Tudi p ri nas gre za krizo, ki 

izvira iz situacije, v  ka te ri se 
je  znašla d ružba kot celota. No
ve stvari smo nekritično prena
šali v  specifično naše razm ere. 
Poleg tega  sm o se pri oprede
ljevan ju  naših  razvojn ih  mož
nosti nekoliko precenili. Ko teh 
tam o sedanjo proizvodnjo, p re 
več izhajamo iz finančnih efek
tov, ki im ajo  nanje vp liv  cene 
surovin. V endar ocenjujem , da 
im am o to likšne tehnološke 
prednosti, da le-te  omogočajo 
solidno socialno varnost. M enim, 
da so pri ocenjevanju  prežive

tosti in  perspektivnosti po
m em bne velikosti serij in  mož
nosti plasm aja izdelkov v iz
voz. Seveda pa je  im pera tiv  v 
em, da se znebimo m aterialno 

močno angažiranje proizvodnje, 
ki zanjo tudi ni na  razpolago 
delavcev.

M arzidovšek :
Dosedaj o kakšnem  poseb

nem  čiščenju program a p ri nas 
še ne m orem o govoriti. Eko
nom ski principi p ri čiščenju 
program a proizvodnje so pri 
nas šele v  drugem  planu, saj 
smo, lahko bi se reklo, m ono
polisti in  precej razvajeni. 
O cenjujem , da svoj bodoči pro
gram  lahko tem elji le na  ob
stoječem  program u. V A vstriji 
so v rednem  proizvodnem  pro
g ram u  še vsi artik li, k i se pri 
nas sm atra jo  za preživete. Bi
stveni prem ik bo treb a  storiti 
v designu — zunanjem  izgledu 
izdelkov. Opuščamo lahko le ti
sto, česar trg  ne sprejm e, to 
pa je  drag izdelek, zato  je  tre 
ba vedno, p reden izdelek izlo
čimo iz proizvodnje, ugotoviti 
z vseh plati, če je res preživet.

Uredništvo:
Toda ali smo sposobni izde

lovati vso paleto izdelkov v vr
hunski kvaliteti?

M arzidovšek :
Sedanji izdelki nam  bodo 

m orali p rinesti toliko sredstev, 
da bomo kupili oprem o za no
ve izdelke.

Alibegovič :
Črnobele slike o tem  kaj je  

preživeto in  kaj ni, si n i mož
no ustvariti. T reba je vedeti, da 
je  za nas lahko  nekaj prežive
to, k a r za druge ni. K er cenov
ni m ehanizm i p ri nas ne delu
jejo , je s tega  aspekta nemogo
če ocenjevati preživetost, oziro
m a perspek tivnost izdelkov. 
Zam e je  preživeto vse, k a r  za
ostaja za našim  razvojem  teh
nologije.

Uredništvo:
Toda ali je kaj, kar smo v  

Verigi tehnološko prerasli?

M elink :
V zadn jih  dveh letih  se nam  

s tru k tu ra  m ateria la  v izdelkih 
ni sprem enila, im am o pa izdel
ke, ki so k ljub  navidezno slabi 
napovedi še dobri.

Legat :
T reba je  oceniti, česa ne 

m orem o več delati, k a jti vsega 
res ne zm orem o.

M arzidovšek :
To je  zaen k ra t le program  

»stare« Kovačnice.

Pejič:
P rvenstveno  se m oram o do

govoriti o tem , kakšno proiz
vodnjo bomo obdržali, k a jti v 
p retek losti smo relativno stag
nirali. N a trg u  obstajajo potre
be tud i po enostavnih  izdelkih. 
Od leta 1976 se je  proizvodnja 
konkuren tov  dvignila za 41 % ,



pri nas pa le za 7 % . Resno mo
ram o upoštevati konkurenco  na 
domačem trgu. Vsi k o n k u ren t
ke im ajo tu d i rezervne progra
me. Približno enako to  velja za 
verige, ko t za v ijake  in  ocenju
jem , da naš program  na  trg u  ni 
preživet.

M elink :
Kako, da se je  konkurenca 

tako  h itro  razvila?

Pejič:
Zaradi enostavnosti tehnolo

gije, ki jo  kupiš s stro jem . Po
vedati pa m oram , da bomo tu 
di mi sedanji p rogram  počas
neje opuščali, kot si to  zam iš
ljamo. Vzrok tem u je  tehnična 
oprem ljenost, predvsem  za iz
voz, ki sprejem a slabši asorti
m ent, kot je  za Verigo značilen.

Faladore :
Iz povedanega doslej sledi, 

da ne gre toliko za tržno  pre- 
živetost izdelkov, ko t za zane
m arjan je  tehnologije. Če zade
vo obravnavam o tako , lahko 
tud i v  pnevm atik i, sedanjem  
ak tualnem  — perspektivnem  
program u, doživimo, da ga bo
mo obravnavali ko t preživete
ga. K onkurenca je  v  pnevm ati
ki velika in  če ne bom o v raz
voj le-te dovolj vlagali, se bo 
to  zanesljivo zgodilo. Seveda pa 
bo treb a  negovati le  omejeno 
število izdelkov. P erspektivnost 
pnevm atike je tu d i v m ateri
a ln i neangažiranosti. Z druge 
strani, pa danes tež je  speljemo 
neko tehnološko novost, kot 
pred leti, k e r sm o zb irokra tiz i
rani, k a r še posebej velja  za 
delo strokovnega k ad ra .

Uredništvo:
Če primerjamo pogovor v 

prejšnji številki, ko so poslo
vodni delavci konkretno nava
jali preživete in perspektivne 
izdelke, lahko danes ugotavlja
mo le principe razvrščanja. Ka
ko to?

Marzi dovšek :
Po posam eznih izdelkih je  

razvrščanje nemogoče, k er ga 
ne determ inirajo  ekonom ske 
zakonitosti. Lahko bi bili m e
rilo tud i izdelki, s ka te rim i smo 
konkurenčni na tu jih  trg ih . To 
pa so v  te j situaciji sam o snež
n e  verige. Domači trg  je  še p ra 
zen. Mislim, da so n am  poti raz
voja tra s ira li d rugi v  razvitem  
svetu.

Uredništvo :
Kje in ali se v  bodočnosti 

sploh lahko vidimo?

Legat :
Vzorec so nam  uspešni za

hodni proizvajalci sorodnih iz
delkov.

Alibegovič :
Vse, k a r  je  pod našim i spo

sobnostmi, je  preživeto. Za vse 
novo pa si je  najprej treb a  za
gotoviti tržn i delež in takoj za
četi s prem iki, sicer ne bo na
predka.

M arzidovšek :
Eno je  k ru ta  realnost, d ru 

go pa naše želje. Želimo pro
dajati verige z grabeži, zaščit
ne verige, pnevm atiko ko t He- 
rion. Zelje im am o torej začrta
ne, sedaj pa gre zato, kako h i
tro  smo jih  sposobni realiz irati 
in  kje bo ta k ra t naša konku
renca.

Legat :
Večletni preskoki niso mož

ni, treba  je  le zm anjševati raz
like m ed nam i in  zunanjo kon
kurenco.

Alibegovič :
O vira h itre jšem u razvoju v 

Sloveniji je  tud i konservativna 
m iselnost, zarad i k a tere  imamo 
najslabšo tehnično oprem o v 
državi, k lju b  največji u stv arje 
ni am ortizaciji v  preteklosti.

Uredništvo :
Ali je tudi investiranje v 

preteklosti plod odsotnosti raz
vojnih programov?

Alibegovič :
D ejstvo je, da so investicije 

potekale zaradi tozdovske raz
deljenosti drugače ko t bi bilo 
sm otrno.

M elink :
O stali smo na parcialnem , 

enakom ernem  razvoju vseh toz
dov.

M arzidovšek :
Zdi se mi, da smo vedno 

preveč čakali na izdelovalce 
oprem e, se jim  popolnom a p re
pustili, sam i pa k rea tivno  v  iz
delavo ali dodelavo, ozirom a 
izpolnjevanje stro jev  nismo po
segali.

M elink :
P rem alo  smo nared ili na k a 

drovskem  področju. Tudi sedaj 
prem alo vrednotim o sodelavce. 
P ri nas je  p rem estitev  iz enega 
na drugo delo sram ota, k ljub  
dejstvu, da nekom u leži delo, 
drugem u pa ne. Poleg tega 
im ajo tehnologi prem alo časa 
za k rea tivno  delo, saj je  v te h 
nološkem  oddelku približno 70 
odst. adm in istriran ja .

Uredništvo :
Ali je res nujno, da smo teh

nologa spremenili v administra
torja?

Faladore :
In form atika je  pogoj za 

skrajševanje  tehlnološkega za
ostanka. Če bi npr. naše š ifran 
te  posredovali na računaln ik  v 
korek tn i obliki in  se on-line 
povezali z republiškim  in  d ru 
gim i centri te r  izdelali ustrezen 
program , bi adm in istriran je  
tehnologov odpadlo, kvalite ta  in 
pravočasnost inform acij bi bili 
zajam čeni.

Uredništvo:
Ali delitev delovne organi

zacije na tozde zavira napre
dek?

M elink :
Tozde smo ustanavlja li zara

di tak ra tn ih  političnih razm er. 
Perspektivne zamisli pa nam  
sedaj zavira »tozdovska« misel
nost. Dober prim er je  razvoj 
elevator j a za cem entarne. Po
sam ezna tem eljna organizacija 
je  p rem ajhna, prem alo močna 
za ves rizik, ki ga razvoj pogo
juje. Z druge stran i konflik te 
povzroča različna in form iranost 
in  naravnanost vodilnih in  po
slovodnih kadrov.

Alibegovič:
N esm iselnost parcializacije 

se najbolje pokaže v  skupnih 
službah. Če bi bile tem eljne  or
ganizacije form irane po tehno- 
loško-ekonom skih princip ih , bi 
bilo za operativne službe smo
trno , da so v tozdih. K er pa 
se dejavnosti in tehnologije toz
dov prepletajo, so operativne 
službe v DSSS in zelo neracio
nalne.

Faladore :
Specifične službe za tozde 

naj bi bile v tozdih, problem  
pa vidim  v  tem, da m ora na
vzven nastopati delovna orga
nizacija, politika razvoja  m ora 
pelja ti v p rid  Verige ne pa po
sam eznega tozda.

Pejič:
Mislim, da vp rašan je  ni v 

številu  tozdov, pač pa v  obna
šanju.

Uredništvo :
Relativno lahko je ugotav

ljati šibke točke sedanjega sta
nja v  tovarni, pri katerih ste 
mimogrede že nakazovali izho
de, vendar se poskušajmo še 
posebej ustaviti pri vprašanju, 
kaj pa je pri nas le perspektiv
no in kako to spodbujati.

Legat :
V prašanje  je  le  v  tem , kaj 

še lahko peljem o nap re j. To

so snežne verige, verige z gra
beži, zaščitne verige, visokood- 
porne verige za elevator je, za 
dvigala, za brem ena, z vsemi 
elem enti — kavlji, skrajševal- 
niki, obroči itd . Dalje so to ve
rige za ru darstvo  in  tud i sidr
ne verige s tem , da pri sidrnih 
verigah preidem o na stopnjo 3 
in posvetim o več pozornosti di
m enzijam  od 16 do 40. To po
m eni, da m oram o spodnje di
m enzijsko območje m odernizi
rati, da bo delo bolj učinkovito. 
Kovačnica je  perspektivna sa
mo za izdelke, ki se vklapljajo  
v konfekcijski program  verig. 
P roste kapacite te  se bodo upo
rabile  za razno opremo, pred
vsem ladijsko. Perspektivna je

tud i pnevm atika z elem enti kot 
sestavnim i deli za montažo raz
nih  sistemov. Tudi V zdrževanje 
ostane ak tualno , predvsem  za 
vzdrževanje strojev, peči itd., 
delno pa tu d i za izdelavo novih 
stro jev  in  naprav . Poseben po
udarek se bo m oral dati tud i 
p rip rav i žice. V ijakarna bo še 
p rav  tako  v  igri s tem , da se 
bo več poudarka  m oralo dati 
veznim  elem entom  za pohištve
no industrijo , fasade, strehe itd. 
Iver v ijak i so lahko perspektiv
ni samo s površinsko obdelavo 
in  korozijsko zaščito. Prihodno
sti si ne m orem o zam isliti tud i 
brez O rodjarne, predvsem  za 
izdelavo orodja  za domače po
trebe in  v  tesn i povezanosti s 
proizvodnjo pnevm atike.

K ako vse to  h itre je  spraviti 
v življenje?

Predvsem  se m oram o podre
ja ti zah tevam  zunanjih  kontro
lorjev  glede kvalitete, ker se 
le preko n jih  pridobi tovarni 
ustrezno registracijo . P ridobiti 
je  treb a  hom ologacijo za posa
m ezne proizvode, ker si s tem  
odpreš večje možnosti na trgu . 
V zvezi s tem  bo potrebno do
kupiti še ustrezne stroje. Dalje 
je  treba  razv ija ti zaščitne veri
ge, pri snežnih p rip rav iti vsako 
leto nov par, več pozornosti 
m oram o posvetiti zunanjem u 
izgledu izdelkov.

Pom em bna stvar je  tud i 
spoštovanje tehnološke discipli
ne. K on tro lo rja  ali tehnologa 
ne jem ljem o več resno. M arsi
kdo ne da od sebe ničesar, do
k le r se ga ne »pajsne«. D alje 
bo treb a  nu jno  investira ti v 
p rip ravo  žice, sicer visokood- 
porn ih  verig  ne bo, dopolniti 
varilne kapacite te  pri sidrnih 
verigah itd.

P roblem  je tud i s kadri. 
L judje danes preprosto  prem a
lo berejo, prem alo razm išljajo.

Vse preveč smo včasih ne
strpni, zlasti p ri razvoju  pro
gram a TIO, pri katerem  se ra 

bi vsaj 10 let, da se ga dose
že. Ljudem  pri tem  delu bi 
m orali več zaupati. Z druge 
s tran i pa ne bi bilo odveč malo 
več korajže.

U kinitve vijakov in  navad
nih  verig  ne bo naenkra t. Do 
tega bo prišlo tja  do leta 1995 
predvsem  zato, ker ne bodo iz
delovali več ustreznih  strojev.

M elink :
Sedanji program i perspek

tivno  niti niso slabi in  p red 
stav lja jo  dobro osnovo za bo
dočnost. V prašanje je, kako te 
osnove izkoristiti, ali jih  bomo 
oplem enitili ali osiromašili. Po 
program ski osnovi smo hetero
geni, odločali pa se bomo za 
najbolj in teresantne. Dobro je, 
da im am o program e naravnane 
na industrijo  — energetiko in 
rudarstvo.

K ar se tiče vprašanja , kako 
spodbujati to, se je  n a jp re j tre 
ba ustaviti p ri odnosih. Podpi
ra ti m oram o tiste, ki so pozi
tivni, do tistih , ki so razdiraln i, 
pa ne smemo ostati m lačni. P ri
šli smo v stanje, da nobenih 
v rlin  ne spoštujem o več — to 
je  naša velika hiba. Začelo se 
je  obdobje nezaupanja. Odgo
vorni, ki im ajo inform acije, si 
privoščijo zadeve, ki so subjek
tivno  pobarvane. Ne spoštuje
mo dogovorov, s sestankov od
hajam o z nesprem enjenim i po
gledi. Na tem  področju še ni
smo storili koraka napre j. Tudi 
poskusi ciljnega vodenja so za
ostali. Začeta prizadevanja bo
mo m orali nadaljevati z razvi
jan jem  program a svobodne me
n jave dela. Tesneje bo treb a  
povezati kom ercialo, tehnologi
jo  in  proizvodnjo, h itre je  uva
ja ti nove stvari, izdelke, k je r 
se je  trenu tno  treba  skoraj p re 
več angažirati, da s tv a r steče, 
avtom atizirati težka fizična de
la. N ujno bo treb a  bolj stim u
lira ti inventivno dejavnost, ki 
jo sedaj strokovnim  delavcem  
ne priznavam o, češ da je  to  n ji
hova delovna dolžnost.

M arzidovšek :
Sam  program , ki je  bil do

slej predstavljen , je  pravilen, 
vendar gotovo ne bo tekel ta 
ko gladko ko t si zam išljam o. 
Do ozke specializacije ne bo 
smelo priti. H itro  se bom o m o
ra li p rilagaja ti trg u  v okviru  
osnovnega program a. Z repro 
dukcijskim  m aterialom  bomo 
vezani na ostalo industrijo . Po
novno poudarjam  po trebo  po 
fleksibilnosti do trga, zaradi če
sa r se bosta m orala bolj anga
žirati razvoj in  tehnologija, ki 
sta  danes v tem  pogledu p re
počasna. Sprem eniti m oram o 
tud i zunanji izgled in  kvaliteto  
artiklov, kupcem  v  bodoče nu
d iti ne sam o m etrsk ih  verig, 
tem več kom plete z vso oprem o 
vred. P rogram  v osnovi m ora 
ostati širok, saj je  naša dolž
nost zaposlovati 1.400 ljudi, 
m edtem  ko bo program  TIO za
dostoval le za 200 do 300 ljudi.

Uredništvo:
Očitno je, da je na trgu za

nimiv pretežni del programov. 
Izrečeno pa je bilo, da vseh 
vzporedno ne bo mogoče kvali
tetno tehnološko razvijati. Ka
ko potem programe selekcioni
rati?

M arzidovšek :
Trg bo sam selekcioniral 

program e.



Legat :
V desetletnem  obdobju bo 

še vse moralo b iti zraven.

M elink :
Izkoristiti je  treba  možnosti 

p ri tistih  artik lih  na tistih  p o 
dročjih, k je r im am o pred kon
kurenco prednost. Takih po
dročij je  več, eno od teh  je  tu 
di zunanji izgled izdelka.

Alibegovič:
Bolj kot selekcija progra

mov ali specializacija je  po
m em bna fleksibilnost te h n o lo  
gije, v  s tru k tu ri izdelkov pa 
čim večja stopnja predelave. 
Z notraj program ov je  potrebna 
večja produktivnost, tehnolo
ška disciplina, v išji tehnološki 
nivo. K aj pom aga program , če 
ni ustrezne stopnje  razvoja. Pe
reč problem  pa so pri tem  ka
dri.

Uredništvo:
Nekajkrat je bila omenjena 

fleksibilnost kot najbolj zažele
na sposobnost v prihodnosti. 
Ali je organiziranost in sposob
nost naše razvojne dejavnosti 
temu primerna?

Legat :
To ni odvisno samo od raz

vojnega kadra. Za fleksibilnost 
je  prem alo samo razvoj, po
trebna je  kom pletna tehnologi
ja. O vira je, če ne m orem  reči 
tehnologu, naj nap rav i določe
no stvar, p reden ne potrdi tu 
di vodja tehnologije. Tem lju 
dem  je  treb a  ves čas nekaj do
kazovati. Eden do drugega bi 
m orali b iti bolj dovzetni. Vsaka 
novost povzroči p ri tehnologiji 
k ritiko  in  se n a jp re j avtom atič
no postavijo proti.

Glede govorjenja, da im a
mo dva razvoja, je  treba  reči, 
da sam ostojna skup ina  za pnev
m atiko še ne pom eni dvojnega 
razvoja, čeprav je  nujno  več 
m edsebojnega sodelovanja in 
obveščanja.

Togi smo p ri reševan ju  te 
kočih problem ov in  kom ercial
n ih  zahtev, k je r brez sodelova
n ja  vseh tehnologov ne m ore 
biti fleksibilnosti.

Jankovič:
Iz teh  razprav  se vidi, da je 

pom em bno ugotoviti m esto raz
voja. Tehnologi nim ajo  o čem 
razm išljati, če je  v  razvoju  re
čeno, da je  neka s tv a r boljša in 
cenejša (prim er cem entacija).

Legat :
K ra tek  stik n a s ta ja  pri raz

m ejitv i m ed redno  in  razvojno 
tehnologijo.

M elnik :
Razvojna dejavnost je  za 

našo delovno organizacijo  po
m em bna in  zahtevna. P ravilno  
je  bilo izhodišče, da ne m ore 
biti obrem enjena z operativn i
mi zadevam i. Izostaja pa nujno  
potrebno  sodelovanje in  dogo
varjan je , ki bi zagotovilo sklad
nost m ed tehnološko in  pro jek
tivno naravnanostjo  razvoja. To 
zadevo že zgodovinsko vlečemo 
za sabo.

P ri razm išljan ju  o izboljša
n ju  dela smo tu d i predlagali, 
naj bi se razvojna naloga sle
dila do n jene realizacije.

Problem  je  energetika, ki se 
preveč naključno  rešuje.

M arzidovšek :
Tehnolgija in  razvoj se p re

pletata. S plani je treba  dolo
čiti, kaj je  nujno. Zavedati se 
moram o, da razvoj ne m ore m i
mo kom ercialnih zahtev.

Uredništvo:
Govori se, da je razvoj v 

TIO preveč naravnan v prihod
nost in  neusklajen s potreba
mi komerciale.

Legat :
P lačujem o davek tem u, da 

so bili vsi strokovnjaki novinci. 
Človek rab i pet let, da se vpe
lje in  pridobi izkušnje.

Faladore:
P ojav lja jo  se razne tenden

ce in  govorice, kako se dela. V 
resnici smo zelo natančno opre
delili program  razvoja za pet 
in več le t naprej in  se tega tu 
di držim o. V govoricah nasto
pajo razne varian te , kako ne 
sodelujem o s kom ercialo in  po
dobno. Pokazali in  dokazali 
smo, da to  ni res. Vsega n aen 
k ra t pa se ne da narediti. K ar 
je b ilo  ak tualno  in  nujno, smo 
naredili h itro . V proizvodnji se 
pojavlja  veliko problem atičnih 
stvari. N im a smisla risati vse, 
kar bi sicer lahko prodali, če
sar pa proizvodnja ne m ore iz
delati. Svojega deleža ne m ore
mo d a ja ti na slepo.

K ar se tiče perspektivnega 
razvoja, ki nam  ga nakazuje  za
hod, bo treb a  storiti še veliko. 
Uvoz tehnologije bo vedno tež
ji, zato se m oram o razvija ti sa
mi. S svojim  znanjem  lahko re 
šimo tehnologijo, za vse, ki jo 
rabijo. Rečeno je že bilo, naj 
bo ponudba kom pletna, k ar ve
lja tud i za pnevm atiko. V ta  
okvir spada tud i reševanje te h 
nologije.

R eprokupec zahteva specia
lizacijo, vendar bo težko ločiti 
program  m ale avtom atizacije 
od izdelovanja za reprokupce. 
S proizvodnega stališča je sicer 
dobro izdelovati večje serije iz
delkov, vendar to ni enostavno.

V končni fazi bomo lahko  
izdelovali zelo zahtevne stvari, 
na p rim er robote, vendar si 
brez osnove tega ne m orem o 
niti zam išljati.

Uredništvo :
Med nami se pojavlja vpra

šanje nesorazmerja med raz
mišljanjem o manipulatorjih in 
robotih in problemom izdelati 
kvalitetni cilinder.

Alibegovič:
Problem atično je  govoriti o 

tak i perspektiv i, če se TIO že 
nekaj časa vleče v izgubi. A k
tualno je  vprašanje, kako na 
trg  p lasira ti p lan irano  poveča
no proizvodnjo. M arsikateri k u 
pec im a problem e, zato bo tre 
ba trg  strokovno anim irati. N u- 
jed elem ent prodaje  so rep ro - 
kupci, k e r je  tak a  proizvodnja 
cenejša in  v  masi prinese veli
ko dohodka, p ri čem er pa seve
da ne m orem o iti v drugo sk ra j
nost. T reba pa je n a jti skupen  
jezik m ed kom ercialo in tehno
logijo, k a r  v TIO pred  združit
vijo z V erigo ni bil problem . 
Je  pa res, da je  razvoj za pnev
m atiko danes preobrem enjen. 
M orda bi bilo sm otrno, da se 
trenu tno  usm erja  v  konkre tne  
po trebe trg a  in  m anj razm išlja 
o potencialnem  povpraševanju .

Uredništvo :
To, o čemer govorimo, ni 

odvisno od cen, ne od uvoza,

niti od investicij. V čem je to
rej vzrok zapletov?

Alibegovič :
Vzrok je v m iselnosti ljudi, 

ki povzroča k ra tke  stike.

Pejič:
Im am o veliko dezorganizaci- 

jo. S tak im  načinom  dela kot 
je priso ten  v zadnjih  nekaj le
tih, ne bomo napredovali. Na

črtovanih  50 %  pnevm atike in 
50 %  ostalega utegnem o doseči 
tudi tako, da se proizvodnja ve
rig zniža na dosedanji nivo pro
izvodnje v  TIO.

M arzidovšek :
Tehnologi m orajo poslušati 

kom ercialo, ki ve, kaj gre v de
nar. Vsi, od kom erciale do m oj
stra, m oram o tržno misliti. L e 
tos in  naslednja  leta nas bo po

ložaj prisilil, da bomo delali ti
sto, k ar trg  potrebuje, ne pa, 
k ar mi želimo.

Faladore:
Obstoječa izvedba razvodni- 

kov je  dobra, proizvedena pa je  
slabo. Podobno bo z novo. 
Vznok v ljudeh, ne v  strojih. 
K ontrola pod silo razm er izpu
sti tudi nekvalite tne izdelke.

U redništvo

Proizvodnja 
v februarju

V feb ru a rju  smo skupno 
proizvedli 2.072 ton izdelkov, 
k a r predstavlja  11 %  več, kot 
je bilo planirano in  2 %  več 
kot v istem  m esecu preteklega 
leta. Odprem a zaostaja za pla
nirano za 17 %, od proizvodnje 
pa je nižja za 21 % , k ar pom e
ni povečanje zalog gotovih iz
delkov.

V ijakarna je  količinsko in 
vrednostno proizvodni plan 
presegla, razen kosovno, ko je 
bil plan  dosežen 80 %. Pom em b
nejše preseganje p lana je  pri 
kovinskih in iver v ijak ih  nad 
3,6 %. Večji izpad proizvodnje 
je p ri lesnih v ijak ih  do 0  3 mm 
in 3,6 do 4 mm zarad i velikih 
popravil in  tekočih okvar. Za
rad i istega razloga je  izpad tu 
di pri razcepkah. Pom anjkanje  
naročil je vzrok za nedoseganje 
p lana p ri IKL zakovicah. Od
prem a je večja od p lan irane za 
23 %  in za 4 %  višja od pro
izvodnje.

V erigam a ni izpolnila p lan
skih obveznosti, saj je  količin
sko proizvodni p lan  dosežen le 
v višini 81 %. N ajvečji izpad je 
pri visokoodpornih verigah 
0  4,6 do 8,9 mm in 9 do 11 mm 
te r pri verigah z grabeži zara
di pom anjkanja kapacite t te r
mične obdelave. Z aradi po
m an jkan ja  em balaže je izpad 
pri snežnih verigah  za tosebna 
vozila, zaradi pom anjkan ja  m a
teria la  pa pri zaščitnih verigah. 
O dprem a je dosežena kom aj 
64 %  zaradi sezonskih vplivov 
in kom penzacijskih poslov z 
inozem skim  kupcem . O dprem a 
je nižja tud i od proizvodnje, in 
sicer za 21 %.

V S idrn ih  verigah im ajo 
najboljše preseganje plana pri 
količinski proizvodnji in  tu d i 
vrednostno pri proizvodnji za 
ekstern i trg , k je r je  plan p re 
sežen za 71 %. Zaradi pom anj
kan ja  kapacite t je izpad proiz
vodnje p ri elek trovarjen ih  m e
trsk ih  verigah  13 do 26 in 21 
do 37 te r  p ri visokoodpornih 
verigah 13 do 20 zaradi po
m an jkan ja  kapacitet. Odprem a 
je k a r  za 42 %  nižja od proiz
vodnje, v prim erjav i s planom  
pa je  dosežena le 68 %, ker 
inozem ski kupec ni pravočasno 
odprl akreditiva.

K ovačnica je  presegla plan, 
le za in te rn i trg  ni izpolnila 
p lanskih obvez. P ri dvoverižnih 
transpo rte rjih , ki predstavljajo  
največji delež v proizvodnji, 
plan ni bil izpolnjen zaradi po
m an jkan ja  visokoodpornih ve
rig iz in ternega  trga. P ri b re 
m enskih verigah je izpad pro
izvodnje zaradi preizkusa. Od

prem a je dosežena 97 °/o, od 
proizvodnje je  m anjša  za 19% .

V O rodjarni je  p lan  in terne  
proizvodnje dosežen v  višini 
78% , občutno pa je  p lan  p re
sežen pri ekstern i proizvodnji.

V V zdrževanju je  proizvod
ni plan vrednostno dosežen 
157 %.

V TIO je  proizvodni plan 
vrednostno presežen za 2 %, 
slabša pa je  odprem a, ki je do
sežena le v višini 65 %  od pla
nirane. Proizvodni plan  ni do
sežen zaradi pom anjkanja  ka
pacitet pri pnevm atskih cilin
d rih  0  32 mm, m em branskih  ci
lindrih  te r  pri razvodnikih 
NV 6 in NV 10. Z aradi pom anj
k an ja  m ateriala je  izpad pri ci
lindrih  0  63 in 80 te r  p ri pnev
m atskih stiskalnicah, zaradi po
m anjkan ja  naročil pa pri n ihaj
n ih  cilindrih, e lektrom agnetnih  
razvodnikih NV 4 in  h idravlič
nih  stiskalnicah.

M. V.

Količinski in v rednostn i podatki so p rikazani v naslednjih  tabelah :
Količinska proizvodnja za februar — v tonah

Tozd
E ksterna proizvod. In terna  proizvod. Skupna proizvod.
plan dosež. ind. plan dosež. ind. plan dosež. ind.

V ijakarna 244 290 119 — — — 244 290 119
V erigam a 395 319 81 2 20 1000 397 339 85
Sidrne verige 306 360 118 715 877 123 1021 1237 121
Kovačnica 151 181 120 51 25 49 202 206 102

DO Veriga 1096 1150 105 768 922 120 1864 2072 111

Vrednostna proizvodnja za februar — v  000 din

Tozd
E ksterna  proizvod. In te rn a  proizvod. Skupna proizvod.

p lan dosež. ind. p lan dosež. ind. p lan dosež. ind.

V ijakarna 27.631 33.101 120 6 94 1567 27.637 33.195 120
V erigam a 42.465 32.917 78 1.634 2.765 169 44.099 35.682 81
Sidr. verige 23.954 40.959 171 35.350 42.307 120 59.304 83.266 140
Kovačnica 25.911 32.591 126 9.540 5.659 59 35.451 38.250 108
O rodjarna 417 692 166 8.851 6.897 78 9.268 7.589 82
V zdrževanje 203 193 95 12.141 19.202 158 12.344 19.395 157
TIO 16.500 16.845 102 — — — 16.500 16.845 102

DO Veriga 137.081 157.298 115 67.522 76.924 114 204.630 234.222 114



Narobe svet
Naslov bi lahko pomenil 

karkoli, saj se nam  k a r naprej 
zdi, da je  nekaj narobe oziro
m a, zdelo bi se nam  narobe 
tud i, če bi bilo vse prav. Ne 
glede na to, da človek načelno 
težko ugovarja  tem u naspro t
ju , si pa v p rak tičnem  življe
n ju  le želi, da bi bile nekatere 
s tv a ri bolj enostavne in  jasne. 
P redvsem  bi rad  vsaj približno 
vedel ali je  s tv a r  dobra ali sla
ba, p rava ali napačna. Jasne 
ločnice n a jb rž  ne bo nikoli na
šel, toda p ri tolikšnem  številu 
kriterijev , ki jih  im a danes na 
razpolago, se preprosto  n iti ni 
zmožen več norm alno odločati. 
Odločati se pa ves čas mora, 
tudi o stvareh , ki m u niso ali 
n e  m orejo b iti znane in  ki ga 
m orda ne zanim ajo. Če se ome
jim  samo na  čas, ki ga človek 
preživi v  tovarn i, kak ršna  je 
Veriga, potem  je  odveč doka
zovanje p red  koliko odločitev 
je  postavljen. V položaju z 
množico k rite r ijev  pri množici 
odločitev se običajno zgodi, da 
človek ak tivno  ne sodeluje. V 
sk ra jnem  slučaju  bi se utegnil 
tud i upreti, tak o  da bi ponuje
no odločitev odklonil, čeprav 
b i s tem  tvegal očitek, da se 
je  up rl lastnem u interesu. Sled
n ji paradoks je  seveda le na 
pol resničen, k e r se v bistvu 
človek pri tem  le sooči s svo
jim  ab strak tn im  — splošnim 
interesom , ki ga šteje za tujega. 
V prak tičnem  življenju  je  tem 
dilem am  ves čas izpostavljen, 
rešu je  pa jih  v ečk ra t po svoje, 
k er si na žalost ne m ore po
m agati s k rite riji, k i m u zvo
nijo  v ušesih ali plešejo pred 
očmi.

M orda je  to, k a r  sem zgoraj 
napisal zapleteno, toda naš de
lovni vsakdan  smo si tud i v 
resnici neverje tno  zakom plici
rali. Včasih se zdi, da je  vsa, 
zm ešnjava nu jn a , potem  pa sem 
in  t ja  le spregledam o, da bi 
brez nje bolje  shajali. P ri kom- 
pliciranju nam  obilno pom aga
jo  tovariši s forum ov, če sami 
n ism o dovolj inventivni. N aj
novejši p rim er kom pliciranja o 
relativno enostavnih  stvareh  je 
jav n a  razprava  o sprem em bah 
delovnega časa. Če se nekdo 
začne spraševati, kako bi po 
novem  ured il to  in ono, na kon
cu lahko sam o še p rek lin ja . Ne 
da bi se spustil v  polem iko s 
tovrstn im  dogovorom  in še sam 
dodatno  zap letel stvar, pa le 
ni mogoče m im o vprašanja , kaj 
je  pred lagatelj p ri objavi take
ga osnutka dogovora mislil. 
M orda je  im el pred  očmi skrb, 
da ne bi b ila  ok rn jena  delavče
va  pravica in  in teres razprav
lja ti in  odločati o vseh mogo
čih rečeh. V javnost je  nav r
gel idejo, k i n a j jo razdela in 
oplem eniti delovno ljudstvo  v 
skladu z lastn im i potrebam i, 
vendar z upoštevan jem  skupnih 
in  splošnih te r  po predhodni re
šitvi na jm an j pe tn a js tih  pro
blemov. Vse pa h k ra ti s preho
dom  na le tn i čas. N ajbrž zdra
va ideja je  tak o  dokončno kom 
prom itirana. K  sreči je  večina 
ljud i pam etno reag irala, tako 
da čaka jasn ih  navodil, ni važ
no od koga.

V opisanem  p rim eru  je 
pred lagate lja  očitno vodil for
m aln i k rite rij. P rav ici je  torej 
zadoščeno in  s tvar m ora biti 
dobra, če se le o tem  široko,

razp rav lja  in  na  koncu sklene 
družbeni dogovor ali sam o
upravn i sporazum. Včasih pa ni 
dovolj časa in  se družbeni do
govor k a r  na hitro  sklene. 
G lavno je, da je  družbeni do
govor. Brez dvom a torej u s tre 
za interesom  delavskega raz
reda in  o odločanju m im o n je 
ga ni mogoče govoriti. Sm otri 
pa se v resnici v  tem  form aliz
m u preprosto  izgubijo. Vzviše
ni k rite rij je  po te j logiki 
ustrezna  form a, za k a te ro  se 
lahko skriva m arsikaj. Ločnica 
m ed adm inistrativnim i (nega
tivnim i) in  sam oupravnim i (po
zitivnim i) ukrep i v naši p raksi 
zanesljivo ne m ore b iti zuna
n ja  oblika ukrepa. V sebinski 
k rite rij sam oupravnosti ne mo
re  b iti drugega kot u strezan je  
u k rep a  in teresom  in koristim  
(ne le kratkoročnim ) p rizadetih  
in  spoštovanje ekonom skih, so- 
sioloških in drugih  zakonitosti. 
Tak je  lahko tud i uk rep  ZIS, 
p rav  tako  kot je  po svoji vse
bini lahko adm in istra tiven  vsak 
družbeni dogovor.

Blizu adm inistra tivnosti je 
m orda vsakoletni DD o politik i 
osebnih dohodkov. V sekakor 
je  jasno, da tu  večinom a odpo
vedo in te rn i sam oupravni 
splošni ak ti s tega področja. 
Veliko nas je, k i se m alodane 
zgražam o nad njim , če pa kdo 
od strokovnih  služb to  zadevo 
razlaga drugim  delavcem, se pa 
ti zgražajo nad njim . Če bi jim  
ta  slučajno zabrusil, da je  to 
p ravzap rav  n jihov  dogovor, saj 
ga je  vendar sklenil tu d i sindi
kat, bi se zgražanje na jb rž  p re 
levilo v  ogorčenje ali še kaj 
več. P ri p reso jan ju  tega  p ro 
blem a bi le s težavo našli t r 
den  k rite rij. Dogovor očitno ne 
zaupa združenem u delu (zdru
ženo delo sam em u sebi?), če
p rav  vsaj tr ik ra t  na ted en  sli
šimo, naj si nihče ne lastn i p ra 
vice odločati mimo n jeg a  ali 
v njegovem  im enu, p ri tem  pa 
očitajoče gledam o v tiste , ki te 
ga res ne delajo. Po d rug i p la
ti m oram o tud i dogovoru p ri
znati močne razloge. N aše raz
b u rjan je  nad njim i je  nam reč 
posebne vrste. Če karik iram , se 
razburjam o, k er nam  p rep reču 
je  oskubiti to  našo ubogo druž
beno lastnino ozirom a nam  je 
ne dopušča oskubiti bolj ko t 
drugim  (SIS, proračuni). Ni 
nam  kaj prida m ar, če se ta  
d ružbena lastn ina  kom aj še 
preživlja, saj im am o za to  ven
d a r p risto jne in  odgovorne. P ri 
vsem  tem  im am o čudne p red 
stave, kaj je  za nas dobro  in  
ka j slabo. Z lahkoto p rista jam o 
n a  višje osebne dohodke (kdo 
pa ne bi?), vendar ne v  pove
zavi z v išjim  dohodkom . Če 
im a to  m ed drugim  za posledi
co tud i nizko akum ulacijo  in  
n izek sklad skupne porabe, pa 
se ra je  nagnem o k to lm ačenju , 
da gre za objektivne in  zuna
n je  okoliščine. Tako in  podob
no gledanje je  bolj ali m anj 
značilno za veliko lju d i v  Ve
rigi, ne glede na  odgovornost 
delovnega m esta. Če je  to  tako, 
je  čuden n a jb rž  le tisti, k i se 
m u to  čudno zdi. D ružbeni do
govor je  zaradi tega še kako, 
p o trebna  stvar (drugo je  v p ra 
šan je  stim ulativnosti vsebine), 
saj m isli nam esto nas in  za nas, 
p ri čem er ni nobene potrebe, 
da se im enuje ravno d ružbeni

dogovor, torej sam oupravni akt, 
če v resnici ni. Če je  nam reč 
stvar s kateregakoli m esta do
bro p rip rav ljena  in učinkovita 
te r koristna za vso družbo, ni 
razloga, da bi jo  odklanjali. 
Bojim se le, da so sam ouprav
ne oblike priv lačne bolj zato, 
da se popolnoma razvodeni od
govornost.

Izvajalci in  razlagalci tak ih  
in  podobnih delavskih odloči
tev so nekje vm es in hočeš no
češ požirajo očitke, da z delav
ci m anipulirajo . Tak prim er je 
tradicionalno naspro tje  med 
skupnim i službam i in  tozdi. 
Poleg zadev, ki si jih  same iz
mislijo, skupne službe posredu
jejo v  razprave in  sprejem  cele 
kolone raznih  sam oupravnih 
aktov z drugih  nivojev, po treb 
nih in  nepotrebnih . V praksi 
se dogaja to, k a r  sem omenil 
že na začetku, apa tija  ali jeza

v letu 1983
Čeprav smo se proti koncu 

lanskega le ta  zelo izogibali poj
m u »zam rznitev osebnih dohod
kov«, je do tega prišlo že pri 
izplačilu osebnih dohodkov za 
januar. Po podpisu Dogovora 
o uresničevanju  družbene us
m eritve razpo re jan ja  dohodka 
26. 1. 1983 so podpisnice takoj 
začele dogovor izvajati. P rvi 
ukrep  je bil v tem , da je  Služ
ba družbenega knjigovodstva 
pozvala vse organizacije zdru
ženega dela, naj se odločijo o 
tem , kakšno osnovo bodo jem a
le za izplačilo akontacij v p r
vem  kv arta lu  1983. P ri tem  je 
bila dana m ožnost izbire, ali 
upoštevati povprečje leta 1982 
ali pa decem ber 1982. Glede na 
izplačane osebne dohodke v 
zadnjih  m esecih leta in glede 
na p lan irane osebne dohodke v 
le tu  1983 smo predlagali samo
upravnim  organom , da izplaču
jem o akontacije  v  višini de
cem brskih izplačil.

Ta sklep izvajam o že dva 
meseca. P ojav il se je  problem  
zaradi n ihan ja  višine osebnih 
dohodkov. N avajen i smo bili 
določati m aso osebnih dohod
kov glede na  doseženi dohodek, 
neodvisno od števila plačanih 
dni. Po novem  je  določen oseb
ni dohodek na  delavca, na os
novi delovni u r, izplačan v lan 
skem  decem bru. V jan u a rju  
smo imeli število u r  enako kot 
decem bra in  so se neto osebni 
dohodki zm anjšali le zaradi 
višjih  prispevnih  stopenj. Pri 
izračunu osebnih dohodkov za 
feb ru ar sta  dva fak to rja  vpli
vala na zm anjšan je, poleg p ri
spevnih stopenj še en plačan 
dan  m anj. Naj om enim  še to, 
da se Služba družbenega k n ji
govodstva s trik tn o  drži izvaja
n ja  dogovora, saj smo pri dvi
gu za ja n u a r prekoračili dovo
ljeno maso za 2 sta ra  m ilijo
na din, pa smo že m orali da
ja ti pism eno obrazložitev ter 
p ri naslednjem  dvigu om enjeni 
znesek odšteti. Č eprav bi se v 
delovni organizaciji dogovorili 
o višjem  izplačilu, ne bi mogli 
dvigniti denarja .

nad  tistim , ki je  pač pred  n ji
mi. Ta m ora v lastnem  im enu 
odgovarjati na vprašanja, ki jih  
n i sprožil sam in m nogokrat 
sploh niso rešljiva. Če vsaj p ri
bližno drži gornja ugotovitev, 
da delavci ne skačejo od vese
lja , če m ednje na zbor p ritre - 
seš kup  tak ih  stvari, potem  ne
k je  tiči tu d i vzrok. G re pred
vsem  za občutek nemoči, ki člo
veka tako j navede na misel, 
da z n jim  nekdo m anipulira. 
Ta m isel se na žalost zelo po
tencira , tako da v vsaki situa
ciji hočemo n a jti nekega so
v ražnika, ki da je  kriv  za naše 
problem e. V resnici gre dosti
k ra t le za neizbežnost n o tran je  
logike stvari same. To logiko 
je  treb a  preprosto priznati in  jo 
ne za vsako ceno še sam o
upravno  obravnavati in  na  kon
cu celo d iskreditirati. P rim erov  
je  dovolj. Železnice, luke, ceste 
in  drugo podobno in fra s tru k tu 
ro so iznašli že bogve kdaj in  
tud i zdavnaj že ugotovili, da 
se iz tega direktno ne da ko-

Dosti je  bilo govora o po
večan ju  prispevnih stopenj. 
Res je, da smo bili o tem  se
znan jen i šele po objavi v U rad
nem  listu  SRS, čeprav se naši 
delegati aktivno vključujejo  v 
razprave, še zlasti, če gre za 
tako  pom em bno vprašanje, kot 
so prispevne stopnje. Povečanje 
je  posledica posebnega repub
liškega davka iz OD za zago
tav ljan je  sredstev republiških  
blagovnih  rezerv v višini 0,40 %  
in  pa večjega prispevka za po- 
kojninsko-invalidsko zavarova
n je  za 1,95 %. Tako so bili ne
to  osebni dohodki v p rim erjav i 
z decem brom  m anjši za 2,35 % , 
k a r p redstav lja  še poldnevni 
zaslužek.

O dbor udeležencev dogovo
ra  je  med drugim  sprejel stali
šče, na j ne bi organizacije zd ru 
ženega dela povečevale b ru to  
osebnih dohodkov na račun  viš
jih  stopenj prispevkov iz oseb
n ih  dohodkov, saj sp re je ta  re 
solucija o politiki družbenoeko
nom skega razvoja SRS v le tu  
1983 govori o povečanju oseb
n ih  dohodkov le na osnovi do
seženih in  izkazanih boljših  re 
zu lta tov  dela in  poslovanja. Tu
di DO V eriga je  bila izbrana 
ko t vzorec za zasledovanje gi
b an ja  b ru to  in  neto osebnih 
dohodkov. V endar so podatk i 
pokazali, da so neto OD na de
lavca m anjši k ljub  nekoliko po
večanem  b ru to  OD. R avnali 
smo to re j skladno z resolucijo.

N apovedi za obdobje po 1. 
ap rilu  so nekoliko obetavnej- 
še, saj SIS izkazujejo presežke 
in  bodo te  m orali v rn iti gospo
d arstv u  v  obliki nižjih prispev
n ih  stopenj. O cenjujejo, da bo 
to  znašalo okrog 1,5 odst. K er 
pa  bo v  občini Radovljica v er
je tno  sp re je t 0,6-odstotni p ri
spevek za pospeševanje km etij
stva, bomo še vedno plačevali 
1,45 odstotka več prispevkov 
ko t v  decem bru.

Glede sam ega izvajan ja  Do
govora predvidevam o večje te 
žave. Že sam a rast dohodka v 
le tošn jem  letu  ni najbolj obe-

vati dobička, m i pa k ljub te 
m u z neposrednim  izjavljanjem  
odpisujem o vložena sredstva. 
D odatni paradoks je  še v tem, 
da nam  tak odpis koristi, ker 
smo se znebili sredstev, ki jih  
sploh nim am o. Če »delovnega 
človeka« nekdo postavi pred 
taka  neizbežna dejstva, zraven 
pa m u reče, naj se sam ouprav
no odloči, m u zanesljivo ne bo 
skočil okrog v ra tu  od hvalež
nosti. Podobno je tud i z m ar
sikatero drugo stvarjo. Samo
upravni splošni ak ti so res iz
raz naše volje, toda ne poznam 
praviln ika o delovnih razm er
jih, ki bi dovoljeval pol leta 
dopusta. Ne poznam  pa tud i 
človeka, ki bi se tega branil. 
Sicer pa je glavno, da je zma
gal bog form e, druge k riterije  
pa itak  težko priznavam o.

Še dobro, da zdrava preso
ja  k ljub  vsem u prev laduje  in  
da m arsikdo tud i konkretno 
ravna z družbenim i sredstvi kot 
dober gospodar.

J. M.

tavna. Če pogledam o realizira
no prodajo v ja n u a rju  in  febru
arju , vidimo precejšn je  zaosta
jan je  za planom . P riso tna pa 
je  sta lna ra s t stroškov, tako 
energije, osnovnih surovin, po
m ožnega m ateriala, prevozov in  
vsega ostalega. Na drugi stran i 
za prvo polletje ne p ričakuje
mo odobritve za povečanje cen 
naših izdelkov na domačem t r 
gu. Izvoz nam  sicer zaradi de
valvacije d in a rja  prinaša več, 
vendar v p rim eru  vezanih po
slov ni učinka, saj za uvoz m a
teriala prav  tako  dajem o večjo 
dinarsko pro tivrednost. So pa 
priso tna še druga določila do
govora, ki jih  bo težko izvesti. 
To so povečanje fizične p roduk
tivnosti dela, gospodarnosti, do
nosnosti in  povečanje deleža 
konvertib ilnega priliva. Letoš
nji dogovor ne  omogoča rasti 
osebnih dohodkov že na  osnovi 
rasti dohodka, pač pa m ora biti 
dokazano, da je  ra s t dohodka 
posledica našte tih  krite rijev . S 
tem  naj bi bilo onemogočeno 
povečanje osebnih dohodkov le 
na osnovi ra s ti cen. O cenjuje
mo, da bo p ri produktivnosti 
dela sicer dosežen določen n a 
predek, m edtem  ko nam  gospo
darnost in  donosnost ne bosta 
prinesla  dodatn ih  točk. Tudi iz
voz v letošnjih  p rv ih  mesecih 
zaostaja za planom , saj je  bil 
dosežen le v  višini 431.144 $ v 
dveh m esecih nam esto 1,050.000 
dolarjev. Če nam  rezulta ti v 
m arcu ne bodo izboljšali sta
nja, bomo m orali osebne do
hodke še zniževati.

Seveda se ob vsem  tem  
vprašam o, do kam  bo to  šlo?

Sindikati sicer om enjajo, da 
bo prišlo do sprem em b dogovo
ra  v prim eru , ko bo ogrožen 
življenjski s tan d ard  delavcev. 
V erjetno do tega tren u tk a  ni 
daleč, k ar so dokazale številne 
pripom be na  zborih delavcev, 
ko smo obravnavali zaključni 
račun  1982, pa  je  bila  priso tna 
tudi tekoča problem atika.

M arjana  K ozam ernik

Izvajanje dogovora o delitvi 
dohodka in osebnih dohodkov



Jeseniška nova jeklarna 
in predelovalnici

Že nekaj časa slišimo in be
rem o razne novice v zvezi z 
gradnjo nove jek la rn e  v Žele
zarni Jesenice. K er smo tud i mi 
redni odjem alci in  porabniki 
jeseniškega jek la , je  prav, da 
nekoliko natančneje  pregleda
mo, kaj pomeni ta  novogradnja 
za predelovalce

Železarna obstaja  na seda
njem  te rito riju  že od le ta  1869; 
prvo S iem ens-M artinovo peč pa 
so zgradili 1890. leta. Peči so se 
nato rekonstru ira le , dograjeva
le in  obnavljale tako, da im a 
Jek la rn a  danes šest m artinovk 
z letno kapaciteto  320.000 ton 
jekla. Poleg teh  peči v m arti- 
nanni pa so še tr i  peči v elek- 
tro -jek la rn i z le tno  kapaciteto
180.000 ton  jek la . Peči so že 
stare, saj sta elektroobločni pe
či, ki sta najm lajši, v  pogonu 
že če trt stoletja.

Peči v m artin a rn i pa so teh 
nično in  tehnološko že tako za
starele, da zarad i do trajanosti že 
obstaja nevarnost za obratova
nje. Iz tega sledi, da bo čez ne
kaj le t treb a  proizvodnjo na 
m artinovkah  ustav iti.

Z novo investicijo  bi se je 
k larna močno sprem enila. Z 
ustanovitv ijo  m artinovk  bo na 
tem  m estu nap re j obratovala 
sedanja e lek tro -jek larna  kot je 
k larna  1 z obstoječim i elektro- 
obločnimi pečm i (60 ton, 70 ton  
in  9 to n  vložka), ki pa bodo z 
dopolnitvam i daja le  letno 200 
tisoč to n  jekla.

Nova jek larna , jek la rn a  2 na 
Beli pa naj bi im ela dve elektro 
obločni peči s po 85 to n  vložka 
ko t nadom estilo  za zastarele 
m artinovke z le tno  proizvod
n jo  210.000 to n  v prvi fazi in
350.000 ton  v  drugi fazi.

Proizvodnja v  novi jek larn i
na  Beli je nam enjena  za nadalj
njo predelavo v  ploščate profi
le, to  je  v debelo pločevino in 
trakove. Težišče proizvodnje je 
torej na  elektropločevinah — 
dinam o in E lm agu te r  nerjav 
nem  jek lu  oz. p lem enitih  oglji
kovih  in  nizkokolegiranih  jek 
lih  v  širokem  kvalite tnem  asor
tim entu .

Povedati m oram , da bo od
padla proizvodnja nepom irje
nega jek la  za globoki vlek.

Poudarek  bo le na proizvod
n ji pom irjenega jek la  z Al, ozi
rom a vakuum iranega za en k ra t
no em ajliran je ; seveda pomeni 
povečanje nerjavnega  in  silici
jevega dinam o jek la  zm anjše
van je  vseh v rs t jekel predvsem  
pa navadn ih  v  obliki hladno 
valjan ih  trakov .

T aka ugotovitev  je  verje tno  
za slovensko predelovalno in
d u strijo  in tu d i za nas nepri
je tn a  in  tu d i nesprejem ljiva. 
Sicer je  to bolj navidezno, ker 
so kapacite te  ostalih  železarn 
za te  v rste  jeke l tako  pred i
m enzionirane, da m oram o raču
na ti za p resk rbo  iz le-teh. V 
našem  slučaju  pa se potrebe 
za navedena jek la  m anjšajo.

Za nas ostane to rej ak tu a l
na  s ta ra  e lek tro -jek larna . P re 
težna količina jek la  se u lije  po 
klasičnem  postopku  v  ingote in 
bram e. V tehnologijo  pa je 
vključena tu d i tehnologija vli
v an ja  jek la  po kon tinu iranem  
postopku v  gredice ko t vložek 
za nad a ljn je  v a ljan je  v  profi

le in  žico. To pomeni, da bodo 
v s ta ri jek larn i še naprej iz
delovali naše m ikrolegirano je 
klo, ki se na konti progi zelo 
dobro ulivajo  in im ajo dober 
izplen. K valiteta jek la  pa se bo 
izboljšala, k er se v  tehnologijo 
v livan ja  vključuje tud i posto
pek vakuum iran ja  jekla v  po- 
novci. E lektro peč je  dejansko 
osnovni agregat za ta ljen je  je 
kla. Po novem  pa se vsa te h 
nologija rafinacije, oziroma fi- 
nalizacije jek la  prenese v  po- 
novco; to rej izven peči. S tem  
se sprem eni tudi čas izdelave 
jekla.

Ponovčna m etalurgija , kako r 
ta  del tehnologije im enujem o, 
bo obsegala naslednje m ožno
sti obdelave tekočega jek la :

—• vakuum iran je  z oksidaci
jo;

— razžvepljanje jek la;
— uravnavan je  tem p era tu 

re;
— dodajan je  leg iran ih  ele

m entov ;
— upihavanje  dezoskidan- 

tov.
Vse te  možnosti pa n am  za

gotavljajo  kvalite to  jekel, ki 
im ajo res vse potrebne la stno 
sti za nadaljn jo  predelavo.

Čistoča jek la  je  občutno 
boljša. V ključki, količine plinov 
in  ožje anaiizne m eje omogoča
jo upogibanje v  hladnem  do di
m enzij 0  26 mm. Prekaljivost, 
hom ogenost, drobno zrno in  oz
ke analize to lerance so rezu lta t 
novega postopka.

S polno zasedbo obeh je 
k la rn  bi bile končno polno iz
koriščene kapacitete v a ljan ja ; 
novi postopki n im ajo  tak o  po
tra tn ih  potreb  po energiji, da 
o v a rs tv u  okolja sploh n e  go
vorim o.

Im ajo  pa v aljarne  pom an jk 
ljivost v  tem , da so proge že 
stare , nesodobne in  so g ra jene  
za navadna jekla. To pom eni, 
da čiščenje cagljev še ni zago
tovljeno, oh lajan je  po v a ljan ju  
je  p reh itro , k ar pom eni žico z 
zelo različnim i m ehanskim i 
lastnostm i.

Investicija  rešu je  pločevino 
ne pa žice. Res je, da bo žice 
več in  bodo osnovne lastnosti 
bo ljše; še vedno pa  ostane po
m an jk an je  žariln ih  kapacite t 
tako  za valjane kot tu d i za 
vlečene žice.

K er je  investicija  zelo veli
ka, saj znaša po celotnem  p la
n u  okoli 1600 s ta rih , m ilija rd , 
ne  računam o kaj km alu na  ob
novo v a ljan ja  in na finalizaci- 
jo  žic v  železarni. To pa pom e
ni, da m oram o poskrbeti za 
ustrezne  peči in  agregate dom a, 
da bom o lahko predelovali va
ljano  žico in  jo  sam i p rip rav ili 
do ustreznega stan ja.

Č eprav so bili elaborati že 
gotovi in  po trjen i na vsem ogo
čih forum ih, izgleda, da sam a 
g rad n ja  še ni zanesljiva. Z arad i 
splošnega pom anjkan ja  sred
stev  je  bilo že potrebno zm an j
šati število peči iz dveh n a  eno, 
k a r  pom eni polovico m anj je 
k la  in  precejšnje osirom ašen j e 
p ro jek ta . Postav itev  peči v  sta
ro  m artin a rn o  ko t zam enjavo 
za do tra jane  m artinovke ne 
p ride  v  poštev, k e r  se p ro sto r
sko vsa novogradnja ne u jem a.

Iz celotnega p ro jek ta  in  iz 
stan ja  agregatov v  slovenskih 
železarnah lahko povzamemo, 
da je  treba pospešiti p rem ak
n itev  proizvodov v  bolj kvali
te tna  področja, k je r  trošim o mi- 
krolegirana in  leg irana jekla. 
K ar bo še navadn ih  jekel je 
možna dobava le iz Zenice ali 
pa iz vzhodne Evrope.

F. Legat

Letna konlerenca 
sindikata v Verigi

V mesecu ja n u a rju  in fe
b ru arju  so bili izvršeni letn i 
članski sestanki osnovnih orga
nizacij sindikata v  tem eljn ih  
organizacijah in  delovni skup
nosti. Vsi ti sestanki so pote
kali izven delovne organizacije 
v različnih gostinskih  lokalih, 
k je r se je bilo možno poleg 
običajnih sindikalnih  zadev tu 
di poveselili in  sprostiti. K ljub 
enostavnim  in  nezahtevnim  
dnevnim  redom , pa udeležba 
v  m nogih p rim erh  ni bila za
dovoljiva. Prem alo smo posve
tili pozornosti tud i izvrševanju 
program ov dela, k je r  so zapisa
ne naloge za naše akcije.

Konec aprila  bo le tna  kon
ferenca vseh osnovnih organi
zacij sindikata v  Verigi. Po
skušali se bomo pom eniti o iz
v a jan ju  zastavljenega progra
m a dela, vsebinska točka pa bo 
razgovor in  postav ljene naloge 
pri u stv arjan ju  ustrezn ih  pogo
jev  dela.

Iz našega dosedanjega pro
g ram a dela in  nalog, ki jih  je  
opredelil občinski svet ZS Ra
dovljica, bomo v  letošnjem  letu  
dali poudarek poleg ustreznim  
delovnim  pogojem  še svobodni 
m enjavi dela, delitv i OD in  so
cialni politiki.

Z vodstvom  občinskega sin
dikalnega sveta je  bilo dogo
vorjeno, da bi akcijo okrog 
ustreznih  pogojev dela izpeljali 
po naslednjem  redu :

— člani konference OOZS, 
poverjeniki za varstvo  pri delu 
in  SVD bodo v  vsakem  tozdu 
zapisali vse problem atične toč
ke;

— na skupnem  sestanku 
bom o to po potreb i še dopol
nili;

—■ vse zb rane ugotovitve 
bodo pregledali vodje tozdov in  
SVD te r  pred lagali v rstn i red  
in  nosilce reševan ja  posam eznih 
problem ov ;

— o vsem  tem  bomo dve 
besedi rekli še na  letn i konfe
renci, nato  pa je  naloga IO sin
d ikata, da sp rem lja  izvrševa
nje.

Časa za vse to  im am o do 
konca aprila. To je  sicer malo, 
vendar te  problem e poznamo 
in nam  ne sm ejo b iti ovira. Po
zivam  pa vse člane kolektiva, 
da svojim  tovarišem  pom agajo 
pri tem  delu in  jih  spodbujajo.

Delo izvršnega odbora sin
d ikata  ni odvisno samo od čla
nov, tem več od vseh članov ko
lektiva. Članom  izvršnega od
bora je  treb a  pom agati, jih  
spodbujati in  od n jih  tud i za
htevati.

OBVESTILO
P rijav e  za letovanje v po

čitniškem  dom u in kam p p ri
kolicah bomo zbirali od 9. 4. 
do 13. 4. 1983.

P rv i te rm in  prijav ljan ja  je  
sobota, 9. 4. 1983 in  ponedeljek, 
11. 4. 1983. Ta dva dneva se 
lahko p rijav lja jo  le tisti člani 
kolektiva, ki se v  sezoni 1982 
niso vpisovali v prvem  te rm i
nu (dne 18. in  19. 4. 1982) in  
tisti, ki niso prvi term in  ne
opravičeno koristili. O tem  bo 
sestavljen  ustrezen seznam. Po
goj je  še, da so v  Verigi zapo
sleni na jm an j eno leto.

V prvem  term inu  se lahko 
p rijav lja jo  tud i invalidi DO, 
k a te rim  zdravnik  delovne o r

ganizacije izda potrdilo , da je 
b ivanje na  m orju  zanje neob- 
hodno potrebno.

Drugi te rm in  p rijav ljan ja  
je  torek, 12. 4. 1983 in  sreda,
13. 4. 1983. Ta dva dneva se 
lahko p rijav lja jo  vsi ostali čla
ni kolektiva.

P rijave bomo zbirali nave
dene dneve od 5. do 13. ure 
v pisarni refe ren ta  za splošne 
zadeve.

Cenik b ivan ja  v  počitniškem  
domu in kam p prikolicah, ka
pacitete počitniških zmogljivo
sti te r preostali k rite r iji vpisa 
bodo pravočasno objavljeni v 
Inform atorju .

S tane Logar

V predlogu program a dela 
so opredeljene naloge:

— uresničevanje ciljev go
spodarske stabilizacije;

— uveljav ljan je  sistema druž
benega p lan iran ja ;

— uveljav ljan je  sistema de
litve po delu;

— družbenoekonom ski od
nosi in  delegatsko odločanje;

— socialna politika;
— kadrovska politika in  ka

drovska krep itev  OOZS;
— dejavnost na ku ltu rnem  

in športnem  področju.
Vse te  naloge so napisane

V endar m oram  še enkra t 
poudariti, da je  uspešna ak tiv
nost konference OOZS v  Ve
rigi odvisna od delovanja os
novnih organizacij v  tozdih in 
DSSS in od sodelovanja vseh 
članov sindikata.

K er je  v naši delovni orga
nizaciji sindikat močno prisoten 
pri ku ltu rn ih  in  športn ih  ak tiv 
nostih (v športni aktivnosti je 
prvi v občini) in  k er se v  zad
njem  času' pojavlja  nekaj p ri
pomb na sestav p rogram a obeh

v naših  dosedanjih program ih, komisij, bomo predstav ili še 
Za pretek lo  leto lahko ugoto- oba program a kom isij:

P redlog program a kom isije za ku ltu ro  in  izobraževanje:

p lan irana  sredstva 
din

1. P roslava dneva žena za 8. m arec 15.000
2. P roslava 29. novem bra 7.000
3. S rečanje pevskih zborov SŽ — Jesenice 5.000
4. Srečanje godb na  pihala S 2  — Ravne 15.000
5. S rečanje  folklornih skupin  SZ — Store 10.000
6. S rečanje slikarjev  SZ — K ropa 3.000
7. N astopi ku ltu rn ih  skupin  v  različnih

KS (2 nastopa gledališča) 20.000
8. Ogledi p rired itev  (opera, gledališče,

koncert) 20.000
9. Izm enjava pevskega zbora 10.000

10. D otacija KPD Veriga (pevski zbor,
folklora) 60.000

SK U PA J: 165.000

P redlog program a kom isije za športno rekreacijo :
p lan irana sredstva

din

1. R ekreacijska telovadba in  tren ing i v
raznih  športn ih  disciplinah 30.000

2. R ekreacijsko drsanje 20.000
3. Rekreacijsko kegljanje — najem nina

kegljišča 23.000
4. Udeležba na občinskih sindikalnih

prvenstv ih  in  TRIM akcijah  (9 disciplin) 35.000
5. Tekaški m aratoni 10.000
6. Tekm ovanje v  šahu 3.000
1. O rganizacija prvenstev  Verige v 

veleslalom u, balinanju , sm učarskih tekih ,
kegljan ju , p lavanju 50.000

8. Udeležba na prvenstvu  S 2  (zimski in
letn i del — 9 športn ih  panog) 16.000

9. Udeležba na  p laninskih  pohodih S2
(4 pohodi) 32.000

10. M ali nogom et — občinska nogom etna liga 5.000
11. N abava športn ih  rekvizitov, dresov,

b ro šu r in  razno 16.000

SK U PA J: 240.000

vim o, da jih  nism o reševali si
stem atično in  kontinu irano , 
tem več sprotno, ko so postale 
ak tualne .

Zato m ora b iti naš pristop  
k izvrševanju  program a dela 
drugačen  in  odločnejši.

U pam  in računam , da se bo
ste v razprave pred  letno kon
ferenco v čim večjem  številu 
vključili, saj v  naspro tnem  p ri
m eru od sind ikaln ih  organiza
cij pričakujem o še m anj.

B. T.



Dušan Justin: Bivši 
skakalec v kotu arhiva

D ušan Ju s tin  je  bil p red  os
m im i leti eden naših  najobetav
nejših  sm učarsk ih  skakalcev. 
Težavno delo na km etiji in šo
lan je  je podredil vsakdanjem u 
treningu, k e r je  želel postati 
dober skakalec in  reprezentant. 
Bil je  na najboljši poti, a težak 
in nesrečen padec na stari 
B loudkovi ve likanki 22. m arca 
1976 m u je  preprečil nadaljnjo 
športno pot.

Dušan, kakšn i so bili tvoji 
prvi skakaln i začetki?

»Sm učanje me je že v rani 
m ladosti zelo veselilo, skakati 
pa sem začel s sedm im i leti. 
Moj prvi tre n e r  v SK Jesenice 
je bil F ranc Legat. V pionirski 
konkurenci sem dosegel solid
ne rezultate, k a r  je  bilo zame 
dodatna spodbuda, da sem trše 
tren ira l in  rezu lta ti so km alu 
prišli sami po sebi.«

Višek svoje tekm ovalne ka
riere  je D ušan dosegel v letih 
1973—1976, ko je  postal več
k ra tn i repub lišk i prvak, leta 
1975 pa je  bil v konkurenci 
starejših  m ladincev celo naj
boljši v državi. Na švicarski tu r
neji 1976 je  v močni m edna
rodni konkurenci s svojo bor

benostjo  in  športno m oralo do
segel svoj največji uspeh: sed
mo m esto v skupni uvrstitv i. 
Na evropskem  prvenstvu  na 
F inskem  je kot naš najboljši 
m ladinec osvojil osmo mesto. 
Na tekm ah za pokal K ongsberg 
je  bil drugi.

Konec m arca 1976 ga je  ča
kal odhod v  JLA. N astop na 
vsakoletnem  m em orialu Janeza 
Polde na stari B loudkovi veli
kanki, ni bil le njegov zadnji 
nastop  pred odhodom v  JLA, 
am pak tud i v  življenju.

K aj se je dogajalo s teboj 
tega usodnega dne?

»Vrem enske razm ere so bile 
zelo slabe, vendar so p rired i
te lji vseeno poskušali izvesti 
tekm ovanje. P ihal je m očan ve
ter, a so mi vseeno dovolili 
skočiti. V z raku  mi je  v e te r 
od trgal smučko, zato sem po
polnom a izgubil ravnotežje. Do
skočil sem na glavo pri 76 
m etrih  in  se potem  brez zave
sti valil po doskočišču.«

Zatem  je bilo tekm ovan je  
prekinjeno, po p rek in itv i pa 
odpovedano zaradi m očnega ve
tra . D ušana so nezavestnega 
prepeljali v ljub ljansk i klinični

center. Ž ivljenje m u je  precej 
časa viselo na n itk i in  šele čez 
pet tednov se je  prebudil iz po
polne nezavesti. Po skoraj dvo
mesečnem zd rav ljen ju  v klinič
nem  centru, je  bil prem eščen 
v psihiatrično bolnišnico v  Be
gunje.

»Imel sem hud  pretres mož
ganov, zaradi katerega še da
nes čutim  posledice. Postal sem 
invalid in  bil oproščen vojaške
ga roka. Po le tu  okrevanja sem 
želel nadaljevati svojo športno 
pot, vendar m i zdravniki tega 
niso dovolili.«

Potem  si se zaposlil v Ve
rigi. Kako je bilo s tem ?

»Izučil sem se za strugarja , 
vendar so m e po poškodbi p re 
m estili na m anj vredno delo 
arh ivarja , k i ga opravljam  že 
nekaj let. M oram  poudariti, da 
že dalj časa želim  oditi na ka
ko boljše delovno mesto, ven
dar nadrejen i (tudi m oji nekda
nji trenerji) nim ajo  posluha za 
moje želj 0. «

V našem  skakalnem  športu 
danes o  teb i ni slišati ničesar 
več. Po poškodbi so te  vsi po
zabili, kot da se nikoli ne bi 
ukvarjal s skakanjem . Kaj m e
niš o tem?

»Da, res je. Danes se me 
nihče več ne spom ni kot nekda
njega reprezentan ta . Mislim, da 
bi bilo prav, da bi me Planiški 
kom ite povabil vsaj kot častne
ga gosta na  vsakoletn i Poldov 
m em orial, k a terega  žrtev  sem 
bil. S častnim  zastopanjem  ju 
goslovanskih b a rv  pred usod
nim  padcem, sem si verjetno 
to zaslužil.«

Kakšno je  tvo je  m nenje o 
našem  skakalnem  športu da
nes?

»Mislim, da je  v našem  ska
kalnem  športu  še veliko ljudi, 
ki se udejstvu jejo  kot funkcio
narji in tre n e rji na sam ih ban
ketih , ko pa je  treb a  p rije ti za 
delo, se enostavno porazgubijo. 
D okler se razm ere ne bodo 
sprem enile, v  našem  skakalnem  
športu  ne bo dobrih  rezu lta
tov.«

Janez  Palovšnik

Vtisi s predolimpijskega Igmana
Bliža se leto  1984 in z njim  

tudi naša p rv a  olim pijska pri
reditev. K ot je  verje tno  vsem 
znano bo zim ska olim piada 1984 
v Sarajevu.

Ce sm o nekoliko bolj na
tančni, so v  S ara jevu  samo sta
novanja, se prav i olimpijsko 
naselje in  dvorana  za drsalce 
ter hokejiste. Vsi ostali tekm o
valni ob jek ti so locirani precej 
izven m esta. Jah o rin a , Trebevič, 
Igm an in  B jelašnica so do 40 
kilom etrov oddaljeni od mesta.

Športn i o b jek ti so v glav
nem  gotovi, tako  da so bili že 
sposobni za test.

V času od 6. do 13. feb ru ar
ja je  bilo tak o  predolim pijsko 
testiran je  tud i na skakalnicah 
na Igm anu. V enem  tednu  smo 
imeli tri m ednarodne tekm e, in 
sicer za kom binatorce in  za so
lo skakalce na  obeh skakalni
cah.

O bjekt sam  na sebi je  zelo 
lep, sodobno g ra jen  in  im a po
trebne k o n tu re  m odernih  ska
kalnic. Obe skakalnici im ata 
skupen iztek. N alet je  oprem 
ljen  s posebno hladilno nap ra
vo, ki sk rb i za nizke tem pera

tu re , če je  v rem e pretoplo. Da 
je  ta  m odernizacija po trebna, 
smo ugotovili lahko m ed te k 
m ovanjem . V sedm ih dneh  smo 
m orali u red iti in  p rip rav iti ska
kalnice sedem krat. V sak dan  je 
deževalo, padal je sneg, sijalo 
sonce, pihal ve ter in poleg te
ga je  še grm elo in  se bliskalo 
ko t poleti v največji vročini. 
P ra v  zaradi teh  m uhastih  v re 
m enskih  razm er smo p rem ikali 
dneve tekm ovanja  in  n a  koncu 
tekm ovali p ri h itro sti v e tra  
8 m /sek, k a r je  m nogo preko 
norm aln ih  m eja.

Sneg je  take  narave ko t re
cimo pri nas v m esecu aprilu . 
K ad ar je  padal med tekm ova
n jem  dež, so bili pogoji še kar 
dobri. Ce pa se je  dež sprem e
nil v  sneg, pa je  bila  h itro st 
na m ostu takoj zm anjšana od 
90 km /h  na 70 km /h. Skoki so 
bili zato nemogoči in  je  bilo 
treb a  sneg iz na le tne  sm učine 
čistiti z metlo. Sam o zadnji dan 
je  sijalo sonce nekaj u r, tako  
da smo lahko videli okolico z 
Bjelašnico.

Splošna ugotovitev je  bila, 
da so objekti lepi in  sodobni,

vendar nekoliko preveč odda
ljeni. Vrem e pa je  dokaj m u
hasto. Tudi dom ačini so p o tr
dili, da je  zim a pri n jih  zelo 
sprem enljiva in  nestabilna. 
K ljub tem u  bo tekm ovanje 
1984. leta z m anjšim i datum ski
mi sprem em bam i verje tno  us
pelo; nim a pa celotna investi
cija prave v rednosti za turizem . 
Bjelašnica im a podoben polo
žaj kot naš N anos s Postojno.

N a tem  m estu  se m ešata 
vpliv  m orja  in  kontinentalno 
podnebje, k a r  im a za posledi
co nenehno v ren je  in  p ihanje 
s padavinam i. V rem e se na 
M alem P olju  m enja  skoraj vsa
ko uro.

P rired itev  tekm ovanja  v 
običajni zim ski sezoni pomeni 
velike stroške. U rediti je tre 
ba 30 km  ceste, skakalnice in 
preskrbeti vse potrebne službe. 
Domače službe so bile sicer na 
terenu, v en d ar brez športnih 
delavcev iz S lovenije olim pij
sko tekm ovan je  pa tud i še 
kakšna tekm a v  kasnejših  letih 
ne bo solidno izpeljana.

F. Legat

Prvi posvet kulturnih 
poverjenikov OOZS občine 
Radovljica

T okrat je bilo prvič, da je  
v  desetih  letih, odkar je OSZS 
Radovljica organizator k u ltu r
n ih  akcij, tak  posvet sploh or
ganiziran. Posveta se je  udele
žilo od 128 vabljenih 18 orga
n iza to rjev  ku lturnega živ ljenja 
oz. bolje rečeno razpečevalcev 
vstopnic za ku lturno  akcijo ZS 
R adovljica v OOZS. K ljub 
skrom ni udeležbi je posvet ste
kel po planiranem  program u.

Po uvodni besedi, p rikazu  
pom ena ku ltu rne  akcije ZS R a
dovljica, ki jo je  podal sekre
ta r  OS ZS Radovljica, je  be
sedo prevzel Jože Hozjan, p red
sednik  ku ltu rne  kom isije pri 
OS ZS. Podal je  k ra tek  p re 
gled dela kom isije in izvajan je 
p rogram a v letu  1982, iz ka te 
rega je  bilo razvidno, da je bi
lo od 31 p laniranih  dram skih  
p redstav  izvedenih 23 v dom a
čih društv ih , 12 v poklicnih oz. 
polpoklicnih. Od p laniranih  14 
koncertov je  bilo izvedenih de
vet, ki jih  je  poslušalo 1250 
občanov. Folklornih nastopov 
je  bilo pet, obiskovalcev pa 985.

Likovne razstave : p lan ira 
n ih  pet izvedenih pet, fo to-ki- 
no razstav  p laniranih  pet, izve
denih  sedem —■ vse v domači 
izvedbi. Obiskovalcev likovnih  
razstav  2700, kino predstav  
2705. Tako je bilo od p lan ira 
n ih  56 predstav  izvedenih 70 
ob ca. 14.000 obiskovalcih, oz. 
gledalcih.

sov iz sosedne republike. Poleg 
tega bomo preko  leta v kul
turno  akcijo v sodelovanju 
ZKO vključili še dvajset pred
stav dom ačih am atersk ih  d ru 
štev oz. sekcij. Prvič pa smo 
organizirali v  okviru  te  akcije 
ogled predstave v L jubljani, na 
katero je  bil odziv presenetlji
vo velik. V L jub ljan i so plani
rane tr i  gledališke predstave, 
ki jih  bo financiral OS ZS Ra
dovljica. K ulturno  akcijo sindi
kata  financirajo  k u ltu rn a  skup
nost, OS ZS Radovljica, ostali 
del pa sofinancirajo podpisniki 
družbenega dogovora. Nadalje 
je  ta jn ik  ZKO tov. Smolej 
predstavil ZKO Radovljica, ki 
združuje dvaindvajset ku ltu r
nih društev  oz. sam ostojnih 
ku ltu rn ih  skupin  te r  jih  sestav
lja sedem deset sekcij s področ
ja  vokalne in instrum entalne 
glasbe, gledališke folklore in 
likovne dejavnosti.

Bistveni del posveta je  bil 
posvečen vlogi in nalogi sindi
kata na področju ku ltu re  po 10. 
kongresu ZS Slovenije: organi
zacija in  vloga k u ltu rn ih  ani
m atorjev  v OZD in m etode de
la, oblike obveščanja in  in for
m iran ja  o k u ltu rn ih  dogodkih 
itd. O teh področjih  je  preda
val strokovni delavec za po
dročje ku ltu re  in  izobraževanja 
ZS tov. Doro Hvalica.

Posvet je  bil zanim iv in po
treben, škoda je  le, da obisk

Navzoče je  seznanil s p red 
videnim i predstavam i v okviru  
k u ltu rn e  akcije sindikata v le tu  
1983. V planu je  15 gledaliških 
predstav , šest glasbenih in  pev
sk ih  koncertov, dve fo lklorni 
p rired itv i, pet fo tografskih  in 
likovnih  razstav. Od petnajstih  
g ledališk ih  predstav  bodo štiri 
izvedene v poklicni in  pet v 
polpoklicni izvedbi, ostalo pa v 
dom ači izvedbi. Od šestih glas
benih  in  pevskih koncertov bo 
en nastop izvajal v Sloveniji 
p riznan i zbor, ostale pa bodo 
izvedli domači am atersk i zbori. 
V program  bom o vključili eno 
k u ltu rn o  prired itev  za delavce 
iz d rugih  republik  in  povabili 
priznani ansam bel pesm i in ple

ni bil boljši. D elno smo tem u 
krivi organizatorji posveta, saj 
smo ga organizirali v petek 25.
2. ob 15. uri, delno pa predsed
niki IO, ki bi udeležbo m orali 
zagotoviti. V sekakor pa je ta  
posvet dokazal potrebo, da se 
posveti nadalju je jo  jeseni, or
ganizirajo naj se na začetku 
tedna ali vsaj v sredini, pričeli 
pa na j bi se km alu  po 12 uri.

O bveščanje je  potrebno iz
boljšati te r k u ltu rn e  poverjeni
ke oz. an im ato rje  ku ltu re  na
ročiti na tedn ih  D elavska enot
nost te r  jim  posredovati vso 
ustrezno lite ra tu ro  s tega po
dročja.

Jože Hozjan

ZAHVALA
Ob boleči izgubi mojega dragega očeta Tomaža Habjana, se 

najlepše zahvaljujem sodelavcem iz Orodjarne za izrečena soža
lja in podarjeni venec. Hvala vsem, ki ste ga spremljali na nje
govi zadnji poti. _T. , TT , . ,Sin Vinko Habjan z družino



Kadrovske vesti
Novosprejeti delavci:
V erigam a:

Prišli iz JLA:
Vzdrževanje:
O rodjarna:
TIO:

Prenehali z delom:
Kovačnica :
Tehnični sek tor:

Odšli v JLA:
SKK:
TIO:

Poročili so se:
Korošec M arjan  iz Tehničnega sektorja 
Zorm an B ranko iz Tehničnega sektorja 
Ambrožič V alerija  iz TIO 
Simič Jovan  iz S idrn ih  verig 
Jakovljevič M arko iz V ijakarne

Rodili so se:
K olm an Pavlu  iz O rodjarne —■ sin Uroš
Ješe D im itriju  iz Tehničnega sek torja  — sin Jak a
Romih D arji iz K om ercialnega sek torja  — sin Klem en

K adrovska služba

Janežič Ivan

Ambrožič Bogdan 
Šm it Bojan
Hikel Niko, Babič Perica

Beguš F ranc 
K linar M arija

Pogačar R om an 
Golob Iztok

Smučarski tek

Ob upokojitvi
V m esecu m arcu  je  bil upo

kojen Resm an Stanko, sk la
diščnik orodja iz S idrnih  ve
rig.

Rodil se je  6. 4. 1927 v  Be
gunjah. V ojna v ih ra  ga je u je 
la kot š tirina jstle tnega  fantiča. 
Zato m ožnosti za učenje pokli
ca n i bilo. Ob sedem najstem  
ro jstnem  dnevu je odšel v p ar
tizane. Takoj po vojni je  ostal 
na služenju vojaškega roka. 
Leta 1947 se je  v rn il iz vojske 
s činom  vodnika.

V Verigi se je  zaposlil 22. 
4. 1947 in ji ostal zvest vse do 
upokojitve. P ričel je z v a rje 
njem  verig na  kaliber varilnem  
stroju, nadaljeval na prvem  
H enan varilnem  stro ju  in bil 
prvi delavec n a  varilnem  stro
ju  K SA 23 (M RP I), se z n jim  
preselil v ted an ji OTV in  nada
ljeval delo na  dveh stro jih  
KSA 23. Vseskozi je njegovo 
delo potekalo v  tre h  izm enah. 
Tako so »nočne« in  le ta  n a re 
dila svoje, zato je  bil le ta  1979 
prem eščen na  dela skladiščni
ka orodja, k je r  je  dočakal upo
kojitev.

V svojem  dolgoletnem  služ
bovan ju  je bil ak tiv en  tud i v 
sam oupravnih  organih  in  DPO.

Bil je  član upravnega odbora, 
večk ra t delegat v DS, p redsed
nik  disciplinske kom isije, p red 
sednik delavske kontro le te r  
b lagajn ik  ak tiva Zveze borcev 
v V erigi. Za svoje aktivno delo 
je  p re je l več priznanj, m ed ka
terim i najbolj izstopa m edalja  
zaslug za narod.

Seveda pa se njegova ak tiv 
nost n i končala v tovarn i, saj 
je  v  B egunjah tud i član p ro 
stovoljnega gasilskega društva.

Za vse, k a r je  p rispeval k 
delu delovne organizacije, toz
da in  za njegovo družbenopoli
tično delo pri razvoju  naše sa
m oupravne družbe, se m u  za
hvalju jem o in m u želimo še 
mnogo srečnih in  zdrav ih  le t z 
željo, da nas še večkrat obišče.

Sodelavci

TEKAŠKO 
TEKMOVANJE 
NA RODINAH —  
MEMORIAL 
IRENE NOVAK

V petek, 25. feb ru a rja  po
poldne, smo se p ionirji, m ladin
ci in  starejši rek reativci pome
rili v  teku  na sm učeh. Tekmo
vanje je  organizirala šolska 
skupnost učencev, osnovne šole 
G orenjskega odreda v spomin 
na  našo učenko, obetavno m la
do športnico, Iren o  Novak, ki je  
tragično um rla v  prom etni ne
sreči p red  nekaj več kot letom  
dni.

Tekm ovanje je  bilo res mno
žično, saj se je  prijavilo  stošti- 
rideset tekm ovalcev, predvsem  
iz naše krajevne skupnosti, ne
kaj jih  je  bilo izven k ra ja  in  so 
tekm ovali izven konkurence. 
Tekmovalci so se že uro pred 
startom  začeli zb ira ti v  hraški 
gm ajni pod Rodinam i. Vsi so 
se nestrpno p rip rav lja li, m aza
li smuči in si ogledovali progo.

Pol štirih  •—■ prv i tekm oval
ci, najm lajši tekači — so se po
gnali s s tartnega m esta. Vsi so 
s polno dobre volje in zagrize
nosti hiteli, da bi čim prej p re
m agali progo, dolgo nekaj nad 
3 km.

Tekli so h itro , saj so prišli 
na cilj po nekaj več ko t dva
najstih  m inutah. Za m lajšim i 
p ionirji pa so tek li že starejši 
pionirji. Te je  bilo še bolj za
nimivo opazovati, saj so bili 
m nogo h itre jši in  spretnejši v 
tej športni panogi. N ajboljši so 
progo pretekli v  približno os
m ih m inutah. Za njim i so s ta r
tali m ladinci in  s tare jši rek re
ativci vse do petinštiridesetega 
leta, naj starejši tekač  je  bil 62- 
letn i Ivan Dolenc iz Rodin. Vsi 
so se po svojih m očeh — spo
sobnostih tru d ili za čimbolj šo 
uvrstitev . Najbolj nestrpno smo 
čakali razglasitev in  podelitev 
m edalj. Tovariš Tone Novak, 
Iren in  oče, tovariš M arjan  J e 
mec, ravnatelj šole, in  tovariš 
Tone Dežman so podelili dva
na jst kom pletov m edalj najbo lj
šim v vseh kategorijah .

P ri m lajših  p ion irjih  je bil 
p rv i Ludvik Košelnik, drugi 
Tomaž Globelnik, tre tj i  pa Ma
tej Justin . P ion irke: p rva je  bi
la N ataša R avnik, druga Dam 
jan a  Bergel j, t re t ja  Mojca Ma
rolt. S tarejši p ion irji: prvi je  
bil Toni Novak, drugi Vid P re- 
želj, tre tji M arko Lam bergar. 
In  še starejše p ion irke: p rva 
Nuša K ranjc, d ruga T atjana  
G lobelnik, tre tja  M ateja Erm an.

Vsi učenci smo bili veseli, 
da je  p rav  Ire n in  b ra t Toni 
osvojil pokal naj h itre jšega  pio
n irja  v tra jno  last, srečna pa 
sem bila tud i sam a, saj sem 
m ed pionirkam i n a jh itre je  p re 
tek la  progo in  p re je la  pokal za 
najh itre jšo  pionirko.

T rije  učenci so potem  nesli 
na Iren in  grob spom inski ven
ček in  prižgali sveče.

S tem  je  bilo tekm ovanje 
zaključeno. Poslovili smo se z 
željo, da se p rihodn je  leto spet 
srečam o; tekaško  tekm ovanje 
»za m em orial Irene  Novak« bo
mo priprav ili še dve leti, koli
kor bi Irena obiskovala našo 
šolo.

N uša K rajnc, 7. a 
OŠ G orenjskega odreda 

Ž irovnica

Sm učarski tek  spada med 
najlepše in  tud i med najbolj 
zdrave zim ske športe. P rav  za
to tu d i iz dneva v  dan raste  
število privržencev tega športa. 
Letošnja zim a nas je  zaradi svo
je skrom nosti nekoliko p r ik ra j
šala za te  užitke in  tistih  ne
kaj dni, ko so bile snežne raz
m ere ugodne, je bilo prem alo 
za zadovoljivo vadbo. No, n a j
bolj zagrizeni tekači so tud i teh  
nekaj dni dobro izkoristili in  
se k a r dobro p rip ra v ili , za re
k reacijska tekm ovanja, ki jih  
ni bilo  malo. Poleg vseh m ara
tonov, ki so se jih  udeležili, je 
za nas najbolj pomembno ob
činsko sindikalno prvenstvo, ki 
so ga organizirali športni de
lavci P artizana  iz Gorij.

V prekrasnem  sončnem, a 
h ladnem  ju tru , se je  26. feb ru 
a rja  na s ta rtu  zbralo k a r 272 
sm učar j ev-tekačev in  tud i ne
kaj gledalcev in  prepričan sem, 
da n ikom ur ni bilo žal za iz
gubljeno sobotno dopoldne, ki 
je  bilo v resnici le pridobljeno. 
Med vsem i tem i udeleženci je  
bilo tud i 43 V erigarjev, ki so 
se odlično odrezali in ekipno 
tud i zm agali. Med vsemi nasto
pajočim i je  bilo 53 žensk, na 
žalost pa iz Verige le štiri, k a r 
je zelo skrom no število.

REZULTATI:
Ženske do 27 let:
1. Tonejc Zdenka, Žito Lesce
2. K ovačič Irena, Vezenine Bled
3. Ž van A ndreja,

G rad. podj. Bohinj

Ženske 28 do 35 let:
1. C erkovnik Ivana, Filbo
2. Čop Slava, SO Radovljica
3. Z upan  Sonja, Sukno Zapuže
4. C vetko M arinka,

V eriga Lesce

Ženske nad 35 let:
1. R istič Albina, LIP Bled
2. P rap ro tn ik  Anica, LIP Bled

3. Vavpotič Olga,
Elan Begunje

8. Pogačnik Jan a , V eriga 
10. Silič Hilda, V eriga

Moške nad 46 let:
1. Rozman V alentin,

Grad. podj. Bohinj
2. Reš Jak a , OŠ Lipnica
3. Repinc V iktor, LIP Bled
7. Brence Jože, Veriga 

13. Nežmah A nton, Veriga 
17. Pogačnik M atko, Veriga

Moški 36 do 45 let:
1. Kobilica Pavel, GG Bled
2. Pogačnik Zdravko,

Iskra Otoče
3. Čop Franc, V eriga
6. P fa jfa r Jože, V eriga
8. Kovič Alojz, V eriga
9. Skum avc Frido, Veriga

Moški 28 do 35 let:
1. Malej Janez, Filbo
2. T a jn ikar Franc, V eriga
3. Janša  Miloš, Veriga
5. Baloh Franc, V eriga

Moški do 27 let:
1. R odm an Rom an, Elan
2. F erjan  Franci, Vezenine
3. F ister A nton, P lam en
5. Podgornik R ajko, Veriga
6. Čop Jože, V eriga
8. Skum avc Iztok, V eriga

10. Smolej Tone, V eriga

Kategorizirani tekmovalci :
1. Podlogar Cveto, V eriga
2. Podlogar Dušan, Veriga 
5. Kopač Srečo, V eriga
7. Česnik Tomaž, V eriga

Ekipni vrstni red:
1. V eriga 135 točk
2. Elan 69 točk
3. Vezenine 60 točk

Zahvale
Ob mojem odhodu v pokoj se iskreno zahvaljujem vsem  so

delavcem Kovačnice za pozornost in darilo. Vsem še enkrat iskre
na hvala! _  „

Franc Beguš

Ob odhodu v  pokoj se zahvaljujem OOZS Sidrnih verig za
darilo, posebna zahvala pa velja sodelavcem za darilo, s katerim
ste me prijetno presenetili. , _

Stanko Resman

Zahvaljujemo se vsem sodelavcem iz Sidrnih verig za drago
cena darila in čestitke ob našem jubileju.

Janez Vidic, Leopold Arko in  
Ivan Horvat

K. Resnice
1. M anj nevarno  je grešiti, ko t pisati o grehu.
2. Zakon proti družbenem u dogovoru je  ko t pogojnik proti 

povedniku.
3. B ioritem : rojen, šolan, breposeln, upokojen, zaposlen, m r

tev, odlikovan.
4. Homo hom ini lupus, leni pridnem u B rutus.
5. Ja v n a  razprava o delovnem  času: poleti začnem o z delom 

po starem  in  preneham o po novem  (prehodno obdobje).
6. K dor ni z nam i je  p ro ti nam , ali naš je.
7. M islim, torej sem, govorim , torej bom.
8. G raditelji, če n im ate apna, si izpišite naslove un iverzite tn ih  

učiteljev.
9. M olk je  zlato, če ga im aš molči!

10. 1. m aj — praznik dela — ali tud i p ri nas?
F. Čop
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Izžrebanci križanke iz prejšnje številke:

za prvo nagrado Kunc Matija, za drugo Žbogar Stanka in 
Bec Anica in za tretjo Stale Nataša in  Sušnik Nada.

Bil sem na Vasa-Löppare
K ar je  za povprečnega m u

slim ana M eka, je  za poprečne
ga sm učarskega tekača Vaša 
loppet — te k  na  sm učeh v spo
m in na 89 km  dolg beg šved
skega k ra lja  v  16. stoletju. Raz
lika je le v  tem , da je  obisk 
svetega m esta  m uslim anov 
obarvan orien talsko  lagodno, 
89 km  dolg tek  pa k ljub  nebor
benem u razpoloženju  ni lago
den.

Seveda se tis tih  dvanajst ti
soč tekačev, udeležencev Vaša 
tek a  loči m ed seboj v tem , da 
eni hočejo zm agati, drugi pa le 
sodelovati. In  k er je  m oja na
tu ra  bliže C oubertinu , sem pač 
želel le sodelovati.

P rip rav e  za tek  so se priče
le že ja n u a rja  z zb iran jem  de
viz, p rijavam i in  podobnim  
adm in istriran jem . N ajpom em b
nejši del te k a  se je  za nas tri 
začel na b rn išk i poslovalnici

AVIS, k je r smo si sposodili av
to za 5000 km  dolgo pot. Izpo
sojena stoenka in  m oj oče sta 
im ela v naši udeležbi približno 
enako m nenje: »Kaj tra p a š  na 
Švedsko, ko im aš v en d ar do
volj snega doma,« je  bil oče
tov kom entar, stoenka pa je  v 
H am burgu  enostavno odpove
dala nadaljn je  sodelovanje. Za
m enjava avtom obila nas je  si
cer zam udila polovico dneva, 
toda k er smo presedlali na  ka
pita lističn i proizvod, v a jen  u b o 
ga ti brez ugovorov, smo se na
dejali večje zanesljivosti na po
ti. Prevozili smo vso Nemčijo, 
D ansko počez in  približno 700 
k ilom etrov Švedske in  se znašli 
v p rije tn i sauni našega gosti
te lja  R ista — Finca, k i nas je 
bil p rip rav ljen  p renašati 4 dni.

Ob prihodu  v  Moro, k je r  je 
cilj teka  Vaša, so nas pričele 
žu liti finančne zadrege, k a jti

gnili zahod nim a nikakršnega 
usm iljenja do našega d inarja. 
Ugotovili smo, da je  bistveno 
boljše plačilno sredstvo alkohol, 
saj se d inar, zam enjam  za žga
nje, najm anj pe tk ra tno  odebe
li, če pa ga pretop iš v špirit, 
tega pa v krone, pa je  dobiček 
osem kraten. Ta finančna tra n 
sakcija nas je  sicer veljala ne
kaj ur, toda dala je  spodbudo 
za znaten  devizni p riliv  v naše 
žepe, s čim er se je  povečala tu 
di naša sam ozavest pred s ta r
tom  (beri obilni obroki hrane).

V dveh dneh  pred samim 
startom  smo im eli dovolj časa, 
da smo se spoznali s progo in 
švedskim i cenam i. Zadnji dan 
smo se odpeljali na sta rt, k je r 
smo prenočili v  osnovni šoli. V 
tem  času smo postali prav i ka
veljci za Švedsko, saj smo med 
drugim  stakn ili tud i restav ra
cijo, k jer smo za 50 kron  (500 
din) lahko jed li kolikor sm o ho
teli. Zam islite si G orenjca s 
takšno bianco menico! K ljub 
tem u, da je  za nas to velik de
nar, pom eni 50 kron  na Šved
skem  le dobra dva sendviča. Mi 
trije  smo zagotovo prizadejali 
gostilni izgubo tistega dne.

V nedeljo, 6. m arca z ju tra j 
smo bili ob 5. u ri na s ta rtu  in 
pobožno čakali na s ta rte r  jev 
znak ob tr ič e tr t na  osem. Da 
smo si s p riro jeno  vljudnostjo  
in  poudarjan jem  naših  tekašk ih  
kvalite t p ribo rili drugo startno  
skupino, k a r  pom eni im eti za 
seboj 8000 tekačev, le m im ogre
de. Po s ta r tu  smo se veselo za

ATLANTIC CITY 
am er. barvni film 
31. 3. in  6. 4. ob 21. uri,
3. 4. ob 19. uri

PRIPRAVITE ROBČKE 
franc, barvni film
1. in  3. 4. ob 21. uri

ŠT IR JE  PRIJA TELJI 
am er. barvni film
2. in  5. 4. ob 21. uri

STR O JI SMRTI
am er. barv. pustolov. film
2. 4. ob 19. uri, 4. 4. ob 21. u ri

BOLNIŠNICA GROZE 
am er. barvni film
7. in  13. 4. ob 21. uri,
10. 4. ob 19. uri

DEVICE SEDMIH MORIJ 
hongkongški barvni film
8. in  12. 4. ob 21. uri

ZA D N JI METRO 
franc, barvni film
9. 4. ob 19. uri, 10.4. ob 21. u ri

SVET SEKSA 
am er. barvni film
9. in  11. 4. ob 21. uri

PETERICA MOČNIH 
am er. barvn i film
14. in  16. 4. ob 21. uri

OBRAČUN PRI BLAGOVNICI 
franc, barvni film
15. in  18. 4. ob 21. uri,
17. 4. ob 19. uri

gnali v smučino in  ker je  sploš
na  izobrazba švedskega tekača 
očitno slaba, ni poznal enega 
tem eljn ih  fizikalnih zakonov, 
da na enem  m estu ne m oreta 
b iti h k ra ti dve telesi. To nezna
n je  švedskega kolega sem  p la
čal jaz in  še približno dvajse t 
d rugih , ki smo takoj po s ta rtu  
padli. K er se približno 300 m 
široka s ta rtn a  sm učina zoži na 
vsega 20 m  po dveh k ilom etrih , 
sem  vedel, da z dobro u v rs tit
vijo  ne bo nič.

Izgovor za slab rezu lta t sem 
im el in  sklenil, da rešim , k ar 
se bo rešiti dalo. P rv ih  50 km  
je  šlo presenetljivo dobro in 
ostal je  le še en piškavi T rnov
ski m ara ton  proge. N a 70. kilo
m e tru  sem ujel kolega, zatem  
pa po 6 u rah  in  natančno  23 
m in u tah  priveslal v cilj. Zadnji 
k ilom eter proge me je p rep ri
čal, da sem dokaj poznana »fir
m a« n a  Švedskem, saj je  m no
žica na  cilju klicala po im enu 
in  m e spodbujala. Škoda le, da 
se je  to  zgodilo vsem, ki so p ri
tek li in  m oje sam ozadovoljstvo 
je  bilo con granno salis.

ZMAJ, MLADI GOSPODAR
hongkongški barvn i film
16. 4. ob 19. uri, 17. 4. ob 21. u ri
NORA, KI JO  JE  TREBA 
UBITI
franc. barv. krim . film
19. 4. ob 21. u ri, 20. 4. ob 21. u ri
CRISTIANE F. MI OTROCI 
S POSTAJE ZOO 
nemški barvni film  
21. in  25. 4. ob 21. uri,
24. 4. ob 19. u ri
RDEČI amer. barvn i film 
2. in 26. 4. ob 21. u ri
VZPON IN PADEC IDI AMINA
angl. barvni film
23. 4. ob 21. uri, 27. 4. ob 19. uri
LABORATORIJ ZLOČINOV 
amer. barvni film  
23. 4. ob 19. uri, 24. in  27. 4. 
ob 21. uri
KLIENTI MADAM CLOD 
am er.-franc. barvn i film
28. 4. in  1. 5. ob 21. uri
SEKS V 100 LEKCIJAH 
danski barvni film
29. 4. in  3. 5. ob 21. uri,
1. 5. ob 19. u ri
LJUBEZEN BREZ KONCA 
amer. barvni film
30. 4. in  4. 5. ob 21. uri,
2. 5. ob 19. u ri
MLADA ŽENA
ital. barv. zab. film
30. 4. ob 19. uri, 2. 5. ob 21. u ri

Ce se povrnem  na progo, 
m oram  obžalovati, da ni bilo 
na tek u  koga od prired ite ljev  
dom ačih tekašk ih  prireditev, 
saj bi lahko videli, kako se 
p rip rav i tekm ovan je  in  proga, 
ki je  povsem  nepoškodovana 
prenesla vseh 12.000 tekačev.

Slovensko zastopstvo je bi
lo na letošnjem  jubilejnem  60. 
V asa-lopetu dokaj številno. Iz 
Verige se ga je  udeležil tud i 
Kopač Srečo, ki je  im el zelo 
dobro uv rstitev  na  163. m estu 
in  je  za 89 km  dolgo progo po
treboval le štiri u re  in  pol.

O povra tku  ni vredno izgub
lja ti besed, k a jti potekal je  po
vsem  brez težav, razen  da smo 
drugega dne vozili od 4. ure 
z ju tra j do naslednjega dne do 
2. ure, to rej 22 u r  skupaj.

K aj p retresljivega na Šved
skem  ni bilo v ideti, razen tega, 
da tam  cest ne  solijo, niti jih  
posebej kvalite tno  ne plužijo, 
zato m islim , da je  Švedska po
tencialno tržišče za naše snež
ne verige, ki jih v nobeni spe
cializirani trgov in i ni bilo vi
deti. _F ranc Cop

VERIGA je glasilo delovne organizacije Slovenske žele
zarne — Veriga Lesce, n. sol. o. Izhaja  e n k ra t mesečno. 
U reja  ga urednišk i odbor: Zdenka A rh, Božena Vidic, 
D ora Tonejc, M arjan  S tiperski, F ranc Cop in  Miloš Ja n 
ša. O dgovorna u red n ik a  sta  F ranc Cop in  Miloš Janša. 
Glasilo je  po 7. točki 36. člena Zakona o obdavčenju 
proizvodov in sto ritev  v  prom etu  in  m nen ju  republiške
ga kom iteja za in fo rm iran je  prosto plačila prom etnega 
davka. — Tiska T iskarna  L jubljana.


